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 همه ما با وضعیت نامناسب اقتصاد ایران و مشکلات آن 
آشــنا هستیم: نرخ رشد پایین، قیمت های هرروز بالارونده، 
بی کاری و فقر. این که در چند رشــته رشد داشته ایم، مثلا 
بیشتر از زمان شاه جاده های روستایی داریم یا فلان کارخانه 
و صنعت را داریم، کافی نیست. مردم وضع خود را با گذشته 
و با وضعیت مردم در کشــورهای همســایه مثل امارات و 
ترکیه مقایسه می کنند. برخی دست آوردها نباید باعث شود 
که عقب افتادگی عظیم کشور را نادیده بگیریم. آن چه اصلا 
گمانش نمی رود، این است که نویدهای روزهای اول انقلاب به 
گونه ای حیرت آور به تحقق بپیوندد یا اهداف سند چشم انداز 
بیست ســالة ایران در ۱۴۰۴ واقعیــت بیابد. مردم چاره ای 
ندارند جز این که این شرایط را تحمل کنند، اما انتظار روی 
خوش از آنان برای پذیرش این شــرایطِ دشوار دارد کم  کم 

محال می  شود.
مشکلاتی که کلیت اقتصاد ایران را تهدید می کند

اقتصاد ایران سال هاســت با مشکلات متعددی دست به 
گریبان اســت. اگرچه این مشکلات همه در یک سال و در 
یک دوره به وجود نیامده، اما چون در طول زمان رفع نشده، 
مشکل بعدی هم به آن افزوده شده است؛ تا آن جا که امروز 
برخی از این مشکلات به صورت فاجعه بار چهره نموده و کلیت 
اقتصاد ایران را تهدید می کنند. مشکلات اقتصاد ایران روی 
هم انباشــته شده و راه حل برای آن ها هم به قوانین خوب و 
هم به مجری مبرز و با تدبیر نیاز دارد. بازار نه تنها به مقررات 

خوب، بلکه به دولت توانمند نیاز دارد؛ هیچ کدام را نداریم.
متغیرهای امنیتی برای کشور

چهل وچند سال اســت که قیمت ارز به استثنای وقفه 
 های کوتاه، ســیر صعودی داشته است، چرا که نقدینگی به 
دلیل کسری  های عمدة بودجة دولت، به دلیل بدهی عمدة 
بانک ها به بانک مرکزی، به دلیل بدهی های بزرگ شرکت  های 
دولتی به بانک مرکزی، به دلیل فروش ارز زیاد دولت به بانک 
مرکزی در روزهای خوش صادرات نفت و مانند آن رشدهای 
دائمی داشته است. امروز نیز سیاست گذار در اندیشة کنترل 

متغیرهای پولی است تا قیمت ارز را کنترل کند.
نقش دلارهای نفتی در تشدید کسری بودجه و تورم در 

ایران انکارناپذیر است. اقتصاد ایران اقتصادی نفتی است.
در ادوار مختلف تاریخی ایران، همواره در چنین شرایطی، 
دولت ها به جای رفع موانع کسری ساختاری بودجه و مشکلات 
نهادی اقتصاد ایران، به مبارزه با افزایش قیمت ها پرداخته اند 
و تولیدکنندگان و توزیع کنندگان بنگاه های خصوصی را به 
عنوان مقصران اصلی گرانی معرفی کرده اند. جهت مقابله با 
افزایش قیمت ها )تورم( و با هدف حمایت از اقشار آسیب پذیر و 
مصرف کنندگان، قیمت گذاری اعِمال و برای محصولات، سقف 
قیمت تعیین شده است. در نتیجه، این سقف برای مدت زمانی 

ثابت می ماند یا کمتر از تورم افزایش می یابد.
حاصلِ اعمال این سیاست آن است که تقاضای کالاهای 
قیمت گذاری شده افزایش می یابد. این افزایش تقاضا در حالی 
اتفاق می افتد کــه تولیدکنندگان نیز با کاهش قیمت های 
نسبی، انگیزة افزایش تولید را از دست می دهند. انگیزه نداشتن 
تولیدکنندگان برای افزایش تولید در پاســخ به تقاضا سبب 
کاهش سهم کالاهای تولید داخل در بازار محصولات می شود. 
در چنین حالتی، بازار محصول داخلی مختل شده و تخصیص 

بهینة منابع با مشکل مواجه می شود.
در ۱۵ ســال  اخیر، تحریم و عامل »سیاســت«، نقش 
عمده ای بر فروش نفت، درآمدهای ارزی و تورم و قیمت ارز 
داشــته است. وضعیت چندسال اخیر بازهم متفاوت تر بوده 
است. از سال ۱3۹۷ رشد سطح عمومی قیمت ها از افزایش 
نقدینگی بیشتر بوده است. این را می توان چنین تعبیر کرد 
کــه متغیرهای تعیین کنندة قیمــت ارز حداقل تا حدی از 
کمیت های پولی فراتر رفته است. با توجه به وضعیت روابط 
خارجی جاری ایران، موقعیت برجام و تحریم ها، روشن است 
که متغیر »سیاست« اکنون تأثیر اصلی را بر قیمت ارز دارد؛ 
محدودکردن و محروم کردن ایران از دسترســی به ارزی که 
حاصل صادرات پرمشقت امروز کشور است، در کنار گرایش 
عمده به خروج سرمایه از کشور، عامل عمدة افزایش نرخ ارز 

این روزهاست.

یادداشت

 دلیل 
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پرسپولیس

ثبت موجودی 
طلا   الزامی 
نیست

قیمت طلای 
 جهانی 
صعود کرد

قیمت مسکن در تهران؛ رویای 
خرید برای مستاجران

 مرگ کشاورزی با قطع روزانه
 برق چاه هادر اوج نیاز کشاورزان

حمایت ۱۰ میلیارد ریالی معاونت 
علمی از نوآوری های شرکتی

ایجاد تقاضا برای ساخت 
نیروگاه های تجدیدپذیر

معاون علمی رئیس جمهور با اشاره به حمایت 
از نوآوری های شرکتی در قالب مراکز نوآوری 

درون سازمانی گفت: سقف حمایت...

یکی از مشکلات بخش کشاورزی که در ۲ سال 
گذشته باعث نگرانی کشاورزان، افت محصول و 

نهایتاً کاهش درآمد و منافع کشاورزان .. .

افزایش قیمت مسکن در تهران موجب شده 
است که بخشی از مستاجران به شهرهای 

خود بازگردند و برخی دیگر نیز ...

وزیر نیرو گفت: مهم ترین کاری که در حوزه 
نیروگاه های تجدیدپذیر باید انجام می دادیم، 

ایجاد تقاضا برای ساخت نیروگاه بود...
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رشد خوب سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه طی یک سال اخیر 

افزایش ۲3 درصدی 
صادرات محصولات 
کشاورزی 

رشد خوب سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه طی یک سال اخیر 
مرتضی قدیمی  -       عرضه سرمایه ای که از طریق آورده نقدی و مالی مردم در بازار سرمایه سرمایه گذاری شده در سال گذشته 61 همت و در سال جاری این رقم به 1۲1 همت رسیده که نشان دهنده رشد خوب این 

بخش است. 

اگر بخواهیم مقایسه ای 
را در حوزه اوراق 

شرکتی داشته باشیم 
آمارها نشان دهنده 

این است که در در سال 
140۲ نسبت به سال 

1401 اوراق های شرکتی 
در بازار سرمایه از ۲01 
همت به مبلغ 61 همت 

رسیده یعنی کاهش 
وحشتناکی داشته 

است. 

 در سال 140۲ عرضه اولیه ها رشد نکرد
طهماسب زاده یادآور شد: در سال ۱۴۰2 اقبال به بازار سرمایه بسیار کم شد، این باعث 
شــد که علی رغم برنامه ریزی های خوبی که در شرکت های بورس و فرابورس درخصوص 
پذیرش شرکت ها صورت گرفته بود، آن طور که شایسته بوده شرکت ها نتوانند عرضه اولیه 
خوبی را انجام دهند، البته با این وجود بازهم عرضه اولیه شرکت ها قابل قبول بوده، اما آن 
طور که انتظار این بخش بود، رشــد نداشــت و این عرضه ها که حدود ۱۷ یا ۱۸ عرضه بود، 

تعداد کمی داشت.  
این کارشــناس بورس از رشــد خوب سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه طی یک سال 
اخیر خبر داد و گفت: عرضه سرمایه ای که از طریق آورده نقدی و مالی مردم در بازار سرمایه 
سرمایه گذاری شده در سال گذشته ۶۱ همت و در سال جاری این رقم به ۱2۱ همت رسیده 

که نشان دهنده رشد خوب این بخش است. 
وی تاکید کرد: ضعف اساسی در خصوص تاسیس شرکت ها طی دو سال اخیر بوده، به 
طوری که در این مدت ۴ شــرکت که 3 شرکت بیمه ای و یک شرکت تامین سرمایه بوده، 

تاسیس شده است.

میثم طهماسب زاده کارشناس بورس درباره نقش بورس در تحقق 
شــعار سال و رونق تولید با استفاده از ظرفیت های مردمی بر لزوم 
وجود مکانیزم های تامین مالی پایدار و مقرون به صرفه نقش اساسی 
در تجهیز منابع برای سرمایه گذاری تاکید و اظهار کرد: علاوه براین 
توسعه محصول نقش مهمی در اقتصاد ایفا می کند که این خود امر 
منجر به رونق تولید، اشتغال و کاهش تورم از طریق افزایش عرضه  

در بازار می شود.  
وی با اشــاره به اینکه مکانیزم های تامین مالی در بازار بســیار 
مشخص است و از طریق ابزارهای مختلفی از جمله ابزارهای بدهی و 
سرمایه ای این کار صورت می گیرد، افزود: متولیان بازار سرمایه هم در 
سال های گذشته به طراحی ابزارها و ساده سازی آنها پرداختند و در 
این عرصه تلاش بسیاری داشتند، آنها همچنین، در سرعت بخشیدن 

به ابزارها و ساده سازی قوانین تلاش های بسیاری انجام دادند. 
طهماســت زاده با بیان این که بخشی از ابزارهای بازار سرمایه 

به کلیت اقتصاد کشــور بازمی گردد، افزود:  به عنوان مثال برخی از 
سیاست های دولت از جمله افزایش نرخ سپرده ها در سال گذشته 
منجر شد بازار سرمایه با چالش بزرگی در انتشار اوراق های شرکتی 

مواجه شود. 
این کارشناس بازار سرمایه متذکر شد: اگر بخواهیم مقایسه ای را 
در حوزه اوراق شــرکتی داشته باشیم آمارها نشان دهنده این است 
که در در سال ۱۴۰2 نسبت به سال ۱۴۰۱ اوراق های شرکتی در 
بازار ســرمایه از 2۰۱ همت به مبلغ ۶۱ همت رسیده یعنی کاهش 
وحشــتناکی داشته است، در حالی که اوراق دولتی از ۹۷ همت به 
3۱۹ همت افزایش یافته، این موضوع نشان دهنده این است که تامین 
مالی شرکت ها از طریق ابزارهای مالی بدهی به سرمایه سخت شده 

و دولت عملا جای آنها را گرفته است. 
به گفته وی، موفقیت در خصوص ورود شرکت ها به بازار سرمایه 

به بخش های کلان اقتصادی و رونق بازار سرمایه باز می گردد. 

    بازگشت به کار مقرری بگیران پس از 6 ماه آموزش مهارتی
معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از اجرای آیین نامه تعیین سقف ۴ سال در کارهای 
موقت پروژه ای خبر داد و گفت: کسانی که مقرری بیمه بیکاری دریافت می کنند پس 
از گذشت ۶ ماه با فراخوانی که از سوی سازمان فنی و حرفه ای به آنها داده می شود، باید 

آموزش های لازم مهارتی را ببینند و به چرخه کار برگردند.
علی حســین رعیتی فرد، دربــاره لایحــه پیشــنهادی دائمی شــدن قراردادهای 
موقت پس از پنج ســال ابراز عقیده کــرد و گفــت: در لایحه اخیری کــه به دولت 
 ارســال شــده پیشــنهاد کرده ایم که ســقف قراردادهای موقت کار پنج سال شود 
و قرارداد همه کارگران در کارهای با ماهیت مســتمر و کارهای غیرمستمر بعد از پنج 

سال دائمی شود.
وی در خصوص موضع مقامات کارگری مبنی بر اینکه چرا با وجود تصویب لایحه تعیین 
سقف چهار سال برای قراردادهای موقت، لایحه جدیدی تصویب و سقف قراردادها پنج 
سال پیشنهاد شده است؟، گفت: لایحه تعیین سقف چهار سال که قبلا توسط هیات 
وزیران به تصویب رسیده مربوط به کارهای پروژه ای است و متفاوت از لایحه پیشنهادی 
جدید است.طبق این لایحه چنانچه پروژه ای به طول می انجامید و ادامه می یافت، مقرر 
بود که کار نیروهای کار هم ادامه پیدا کند و تا اتمام پروژه، کارگران مشــمول مقرری 

بیمه بیکاری هم شوند.

  قدردانی اتاق بازرگانی ایران از اقدامات بانک مرکزی 
برای ایجاد آرامش در بازار ارز

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران از 
اقدامات بانک مرکــزی در ایجاد آرامش در بازار ارز پس از 

تحولات سیاسی منطقه قدردانی کرد.
 صمد حســن زاده رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران در نشست اعضای اتاق بازرگانی با محمدرضا 
فرزین، رئیس کل بانک مرکزی و همچنین معاونان وزرای 
جهاد کشاورزی و صمت، اظهار داشت: ما به عنوان نمایندگان 
بخــش خصوصی، فعــالان اقتصادی و شــهروند ایرانی از 
حضرتعالی )فرزین( و مدیریتتان در زمان بحران سیاســی 
کشور که منجر به کنترل و مدیریت شد قدردانی می کنیم.

وی ادامه داد: ما در این کشور زندگی می کنیم، محدودیت 
را می دانیم، مشکلات تحریم و کمبود امکانات برای همه ما 
مشــخص است، در همین شرایط انتظار داریم که شرایطی 
ایجاد شــود که فعالان اقتصادی با توجه به شــعار سال که 
مقام معظم رهبری تکلیف سنگین برای بخش خصوصی و 
مشارکت مردم تعیین کردند، بتوانیم به تعهدات خود عمل 
کنیم.در ادامه این جلسه اعضای اتاق بازرگانی ایران به بیان 
دیدگاه ها و پیشــنهادهای خود در زمینه مشــکلات پیش 
روی صادرات و واردات کشور و تامین مالی تولید پرداختند.

چگونه تقاطع گیری مالیاتی به فرار مالیاتی دانه درشت ها پایان داد؟
بهــزادی با مروری بر عملکرد مالیات ســال۱۴۰2 در مــورد تمرکز دولت در 
مالیات ستانی هوشمند و سیســتمی که با تقاطع گیری داده های مالی به دست 
می آید، گفت: وقتی این روش به طور منظم و دقیق اجرا شود، می تواند به عنوان 
بازدارنده ای قوی برای جلوگیری از ارائه اطلاعات نادرســت و نامتقارن عمل کند، 
به عنوان مثال در سال گذشته با پیگیری تقاطع گیری داده های مالی، ۸۰۷ مورد 
از بزرگترین مودیان حقوقی کشور، سهم 3۰ درصدی در پرداخت کل درآمدهای 

مالیاتی کشور داشته اند.
 اجــرای موفقیت آمیز و مداوم تقاطع گیری داده های مالی می تواند تاثیر قابل 
توجهی در شناســایی رفتار مالیاتی شرکت ها و مودیان با درآمدهای کلان داشته 
باشــد. این فرآیند، وقتی به طــور منظم و دقیق اجرا شــود، می تواند به عنوان 
بازدارنده ای قوی برای جلوگیری از ارائه اطلاعات نادرســت و نامتقارن عمل کند. 

به عنوان مثال در سال گذشته با پیگیری تقاطع گیری داده های مالی، ۸۰۷ مورد 
از بزرگترین مودیان حقوقی کشور، سهم 3۰ درصدی در پرداخت کل درآمدهای 

مالیاتی کشور داشته اند.
حمید بهزادی بخش دستیار مردمی سازی سازمان امور مالیاتی در گفتگو با ایسنا 
در مورد تمرکز دولت در مالیات ســتانی هوشمند و سیستمی که با تقاطع گیری 
داده های مالی به دســت می آید، توضیح میدهد: تقاطع گیری داده های مالی به 
فرآیندی گفته می شود که در آن دولت ها یا سازمان های مالیاتی اطلاعات مختلف 
مالی و شــخصی مشاغل در بخش مودیان حقیقی یا شرکت ها در بخش مودیان 
حقوقــی را با هم تطبیق می دهند تا صحــت اظهارنامه های مالیاتی و درآمدهای 
گزارش شده را بررسی کنند.وی ادامه داد:  این روش به آنها کمک می کند تا موارد 
فرار مالیاتی، تخلف یا اشتباهات در اظهارنامه های مالیاتی را شناسایی کنند. این 

فرآیند با اســتفاده از سیستم های پیشرفته ی تحلیل داده و بعضاً هوش مصنوعی 
انجام می گیرد تا دقت و سرعت بالایی در شناسایی تناقضات احتمالی وجود داشته 
باشد. این روش نه تنها به کاهش فرار مالیاتی کمک می کند، بلکه منابع مالیاتی را 

بهبود بخشیده و اطمینان از عدالت مالیاتی را افزایش می دهد.
دســتیار مردمی سازی ســازمان امور مالیاتی بخش در ادامه با اشاره به تطابق 
داده های مالی جهت مقابله با فرار مالیاتی اظهار داشــت: در سال گذشته،  تقاطع 
گیری داده های مالی نقش بسزایی در افزایش شفافیت و کارایی سازمان  امور مالیاتی 
داشته است. این روش نوین، که به واسطه فناوری های پیشرفته و تحلیل داده ها 
امکان پذیر شده، پرونده های مالیاتی افراد و شرکت های بزرگ را با دقت بیشتری 
بررسی می کند. طی این فرایند، اطلاعات متعددی از منابع مختلف جمع آوری شده 

و با اطلاعات ثبت شده توسط مودیان مالیاتی مقایسه شده است.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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قیمت مسکن در تهران؛ رویای خرید برای مستاجران
مریم لطفی    |   افزایش قیمت مسکن در تهران موجب شده است که بخشی از مستاجران به شهرهای خود بازگردند و برخی دیگر نیز حاشیه نشینی را به 

شهر نشینی ترجیح دهند.

وزیر جهاد کشاورزی از افزایش ۲۳ درصدی صادرات محصولات کشاورزی در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی، گفت: سال ۱۴۰۲ بیش از یک میلیارد دلار افزایش صادرات محصولات کشاورزی داشتیم که از لحاظ وزنی ۱۳ درصد و از لحاظ ارزشی ۲۳ درصد نسبت به سال 
۱۴۰۱ رشد داشته است. بهبود دو میلیارد دلاری تراز تجاری این بخش، نشان داده وضعیت کشاورزی از شرایط خوبی برخوردار است.وی با اشاره به عنوان سال جهش تولید با مشارکت مردم افزود: بر همین 
مبنا باید در سال ۱۴۰۳ در تراز تجاری محصولات کشاورزی، بهبود چشمگیر تری داشته باشیم؛ همچنین لازم است معاونت ها، سازمان ها و شرکت های تخصصی برنامه های خود را در راستای تسهیل امور 
و جلب مشارکت صادرکنندگان قرار دهند.وی ادامه داد: علاوه بر تسهیل کارهای فنی برای جهش صادرات، صنایع تبدیلی، تکمیلی و فرآوری محصولات کشاورزی می تواند، زمینه ساز ارزش افزوده بیشتر و 
مکمل موفقیت صادرات باشند.وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه ساختار اجرایی کشور طی دهه های متمادی به موازات واردات به صادرات نپرداخته است، گفت: شرایط به گونه ای است که اگر هم اکنون نیز 

درهای کشور به روی واردات باز شود، علاقمندی برای واردات بسیار وجود دارد، اما همین شرایط زیر ساختی و علاقه برای صادرات کامل نیست.

افزایش ۲۳ درصدی 
صادرات محصولات 

کشاورزی 

  متوســط قیمت مســکن در تهران
 ثابت ماند

 نائب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران 
گفت: متوســط قیمت هر متر مربع مسکن در 
تهران در فروردین ۱۴۰۳ نســبت به اسفند ماه 
گذشته بدون تغییر ماند.داود بیگی نژاد گفت: بر 
اساس آمارهای خام منتشره سامانه ثبت معاملات 
املاک و مستغلات کشــور، معاملات واحدهای 
مسکونی در فروردین ماه امسال یک هزار و ۵۰۸ 

دستگاه بوده است.
این مقام صنفی بیان داشت:  این تعداد معامله 
در مقایســه با ماه گذشته )اسفند ۱۴۰۲( که ۶ 
هزار و ۱۷۹ دســتگاه بوده اســت، ۷۵.۶ درصد 
کاهش و در مقایســه با فروردین ســال گذشته 
)یک هــزار و ۷۵۷ دســتگاه( ۱۴.۲ درصد افت 

نشان می دهد.
وی ادامه داد: همچنین متوســط قیمت هر 
متر مربع واحد مســکونی در تهران در ماهی که 
گذشت ۸۱ میلیون و ۶۳۰ هزار تومان بوده است 
که در مقایســه با اسفند ماه رشد اندک ۲ دهم 
درصدی و در مقایســه با فروردین پارسال رشد 

۲۲.۹ درصدی نشان می دهد.
 پیشــتر بانک مرکزی گزارش تحولات بازار 
مسکن شهر تهران را منتشر کرد که نشان می دهد 
تورم مســکن در پایان فروردین به ۲۲.۹ درصد 
رســید که نسبت به ماه قبل ۱.۹ درصد کاهش 
داشــته است. این رقم در ۲ سال اخیر، کمترین 
رقم برای افزایش قیمت مسکن محسوب می شود. 
تورم سالانه قیمت مسکن در تهران در پایان دولت 

گذشته )تیرماه ۱۴۰۰( ۴۴ درصد بود. 

 پساب در بورس انرژی عرضه می شود
 مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور گفت: در چارچوب اجرای سیاست های 
وزارت نیــرو برای حفظ منابع آبی و ایجاد منابع 
پایدار آب به منظور توسعه صنایع، واگذاری پساب 
از طریق بورس انرژی برنامه ریزی شده است و در 
فضایی رقابتی برای نخستین بار عرضه پساب در 

بورس انرژی صورت خواهد گرفت.
به گزارش از شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور، هاشــم امینی ادامه داد: با برنامه ریزی 
شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور، ۱.۸ 
میلیون مترمکعب پســاب تولیدی تصفیه خانه 
فاضلاب جنــوب تهران در تابلو بــورس انرژی 

عرصه خواهد شد.
وی افزود: امیدواریم با توسعه این روند، وزارت 
نیرو بتواند اهداف توسعه بازار آب و پساب و تامین 
منابع مالی برای اجرای طرح های پساب و تسهیل 
در جایگزینی پساب با منابع آبی باکیفیت را در 

اختیار بخش صنعت و شهرداری ها قرار دهد.
به گفته مدیرعامل شــرکت مهندســی آب 
و فاضلاب کشــور توســعه بازچرخانــی آب و 
نظام مندشدن و شفاف سازی فرایندهای عرضه و 
تقاضا و تسهیل در سرمایه گذاری و مشارکت از 
دیگر اهداف این اقدام است.چهاردهم فروردین 
امسال مدیرعامل شــرکت فاضلاب شهر تهران 
گفت: برای فروش ۱۰ میلیون مترمکعب پساب 
سالانه در بورس مجوز اخذ شده است.عباسعلی 
مصرزاده با بیان اینکه نخستین مجوز اخذ شده 
برای ۱۰ میلیون مترمکعب پســاب در ســال 
است، خاطرنشان کرد: هر میزان صنایع مصارف 
غیرشرب و بهداشتی را به سمت استفاده از پساب 
ســوق دهند، این پساب در شهر تهران به اندازه 
کافی وجــود دارد و می تواند نیاز کل صنایع را 
در این بخش تأمین کند.وی ادامه داد: صنایعی 
که پایین دست تصفیه خانه های ما قرار می گیرند 
برای تأمین نیاز ۱۰۰ درصد آن ها پســاب وجود 
دارد و مشکلی ازاین جهت وجود نداردمدیرعامل 
شرکت فاضلاب تهران افزود: بستر و زیرساخت 
فراهم شده عرضه پساب در بازار بورس می تواند 

شروع خوبی برای تسری به این هدف باشد. 

 رشد تولید و سودآوری صنایع با تامین 
برق پایدار بخش صنعت طی دو سال اخیر

 ســخنگوی صنعت برق گفت: رشد تولید و 
ســودهای مطلوب صنایع انرژی بر در دو ســال 
اخیر موید آن است که این بخش، انرژی مطلوب 
و پایدار موردنیاز خود را دریافت کرده اســت.به 
گزارش از وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشهدی 
خاطرنشان کرد: مرداد ســال گذشته و در اوج 
بار تابســتان ۱۴۰۲، تولید فــولاد ایران در بین 
کشــورهای جهان بیشترین رشــد را داشت و 
باتوجه به افزایش حجــم صادرات، صنایع فولاد 
کشور از سود مطلوبی در صورت های مالی خود 

برخوردار شده اند.
وی این امر را نشــان از دریافت انرژی برق با 
رشد مطلوب و بهره مندی این صنایع از برق پایدار 
دانست و افزود: درحالی که میزان رشد مصرف برق 
صنایع انرژی بر در مرداد سال گذشته حدود ۵. 
۵ درصد بود، کمترین میزان تولید این صنایع به 
آذرماه گذشته مربوط می شد که هیچ محدودیتی 

در تأمین برق و انرژی نداشته اند.
مدیرعامــل توانیر خاطرنشــان کرد: اگرچه 
صنعت برق تمام تلاش خود را به کار می بندد تا 
انرژی بیشتری به بخش مولد کشور تحویل دهد 
و این را جزو مسئولیت های خود می داند، بنا بر 
تکلیفی که در ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه 
صنعت برق پیش بینی شده است، صنایع انرژی بر 

باید حتماً خودشان نیروگاه بسازند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رشد خفیف قیمت مسکن و افت چشمگیر تعداد معاملات در شرایطی 
رقم خورده که قیمت دلار با شــروع امسال روند صعودی به خود گرفته 
بود و متناسب با حوادث بین المللی از ۷۰ هزار تومان هم عبور کرد، طبق 
ســنوات گذشته همزمان با رشــد نرخ ارزی، در مقابل میزان معاملات و 

قیمت ها در بازار مسکن افزایشی بود.
اســفندماه پارسال تعداد آپارتمان های مسکونی معامله شده در شهر 
تهران به ۶.۲ هزار واحد مسکونی رسیده که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه 
سال قبل از آن به ترتیب ۰.۱ و ۶.۴ درصد کاهش نشان می دهد. متوسط 
قیمت خرید و فروش یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده 
از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران ۸۱.۴ میلیون تومان بود که 
حاکی از افزایش ۳.۸ درصدی نســبت به ماه قبل و رشد ۲۴.۸ درصد در 

مقایسه با ماه مشابه سال قبل از آن است.
طبق آمار منتشر شــده تحولات مسکن در استان تهران از سو بانک 
مرکزی، بالاترین میزان رشد قیمت همچنان در اختیار منطقه یک تهران 
است و بیشترین معاملات متعلق به مناطق مرکزی پایتخت است. منطقه ۵ 
نیز با سهم ۱۵.۳ درصدی از کل معاملات از نظر میزان تقاضا در صدر مناطق 
پایتخت قرار دارد و میانگین قیمت هر مترمربع واحدهای مسکونی اسفندماه 

پارسال در شهر تهران به ۸۱ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان رسیده است.
گزارش تحولات معاملات بازار مسکن شهر تهران در فروردین ماه که 
برگرفته از آمارهای خام سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور 
توسط بانک مرکزی تهیه منتشر شد و آمار حاکی از آن بود که میانگین 
قیمت مسکن به ۸۱ میلیون و ۶۳۰ هزار تومان رسیده که نسبت به اسفندماه 

سال گذشته رشد خفیف ۰.۲ درصدی داشته است.
البته ناگفته نماند، بازار مســکن بــه دلیل تعطیلات نوروزی نیمی از 
فروردین را در خواب بهاری گذراند اما قطعاً چنین رکورد تورمی و آمار ارائه 
شده از میزان معاملات، نشان می دهد که برخلاف سنت این بار خریداران 

مسکن همزمان با تغییر رویه جهش ارزی عقب نشینی کرده و معامله گران 
بازار مسکن وارد سایه احتیاط شده اند.

  مردم قدرتی برای خرید ملک ندارند!
با افزایش قیمت مسکن در ماه پایانی سرد سال، موجب دلسرد شدن 
بســیاری مستأجران شد و با رشد مجدد قیمت مسکن در ابتدای امسال 
همراه با نزدیک شــدن فصل جا به جایی آنها موجب تشدید کابوس آنها 
شــد؛ زیرا با تداوم افزایش قیمت مسکن موجب فاصله گرفتن نرخ های 

پیشنهادی اجاره بها با قدرت پرداختی مردم، می شود.
با کاهش قدرت خرید مصرف کننده نهایی و افزایش قیمت مســکن، 
انتظار خروج از رکود در کوتاه مدت و خرید خانه برای قشر مستأجر جامعه 
رؤیا خواهد شد و از سوی دیگر در آینده نزدیک شاهد رونق معاملات تهاتری 
رهن و اجاره خواهیم بود؛ یکی از مهمترین محورهای زندگی بشریت حول 
مسئله مسکن عنوان شده زیرا ارتباط مستقیم با وضعیت معیشت و رفاه 

زندگی مردم دارد.
طبق آمار ارائه شده، در فروردین ماه مجموعاً یک هزار و ۵۰۸ معامله 
در بازار مســکن ثبت شده که ۱. ۳۰  معامله ها مربوط به واحدهای زیر ۵ 
سال ساخت است. در فروردین ماه سال گذشته هزار و ۷۵۷ معامله ثبت 
شد که در مقایسه با فروردین ماه امسال با سال قبل حدود ۱۴.۲ درصد 

کاهش  داشته است.
در فروردین ماه امسال تعداد معاملات ثبت شده در منطقه ۹ تهران ۲۷ 
مورد بوده که بر اساس آمار بانک مرکزی به نظر می رسد، دولت در سال 
گذشــته تصمیم گرفت برای کنترل التهابات بازار و جلوگیری از افزایش 
نجومی قیمت ها در بازارهای مالی و سرمایه ای سیاست هایی را اجرا کند 
اما به مرور زمان با انتشــار آمارها و بررسی های میدانی مشخص شد که 
این سیاست ها نمی تواند در بلندمدت مشکلات اقتصاد کلان کشور را رفع 

کند؛ زیرا بازار مسکن با تأثیرپذیری از سال گذشته، امسال را هم در رکود 
تورمی حرکت می کند و کارشناسان این حوزه معتقدند، دیگر مردم قدرتی 

برای خرید خانه ندارند!
روند معاملات در سال قبل، متفاوت از همیشه شکل گرفت؛ زیرا در بسیاری 
از ماه ها تعداد معاملات رسمی کمتر از دو هزار یا بعضاً کمتر از یک هزار بود. 
حتی افزایش قیمت دلار در ماه های پایانی سال نتوانست شوک چشمگیری در 
حجم معاملات ایجاد کند؛ زیرا کاهش قدرت خرید و افزایش مداوم قیمت ها 

در بازار مسکن موجب تعمیق رکود در بازار شده است.

  کنترل قیمت مسکن با مشارکت مردم
به گزارش مهر، از ابتدای امسال، پس از اعلام شعار سال توسط مقام معظم 
رهبری با عنوان »جهش تولید با مشارکت مردم«، مهرداد بذرپاش وزیر راه 
و شهرســازی اعلام کرد که در سیاست های این وزارت خانه برای تحقق به 
وعده ساخت مسکن و شعار سال قطعاً از مردمی سازی بهره مند خواهیم شد.

همچنین سید ابراهیم رئیسی در مناظره انتخاباتی خود، ساخت ۴ میلیون 
مسکن طی ۴ سال اول دولت سیزدهم را وعده داد که از همان ابتدا عده ای 
از کارشناســان اقتصادی تحقق چنین موضوعی را دور از واقعیت دانستند؛ 
این دولت در مسیر تحقق به این وعده با موانع بسیاری رو به رو شد؛ یکی 
از شــرط های تحقق شعار سال و وعده دولت، عرضه زمین به متقاضیان و 
مردمی سازی نهضت ملی مسکن خواهد بود یا به عبارت دیگر تحقق وعده 

ساخت ۴ میلیون مسکن در گرو مردمی سازی است.
اعضای دولت ســیزدهم برای کنترل وضعیت قیمت و اجاره بها، قانون 
طرح ساماندهی بازار مسکن را مطرح کردند که وزیر راه و شهرسازی در این 
راستا به تازگی اعلام کرد »قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره در شورای 
نگهبان تأیید شده و هم اکنون این قانون به مجلس ارسال سپس به دولت 

ابلاغ خواهد شد.
همچنین وی با اشاره به اینکه با اجرای این قانون دلالان بازار مسکن نقره 
داغ خواهند شــد، افزود: قانون مذکور موجب حمایت مالکان و مستأجران 
می شــود و دست وزارت راه و شهرسازی و شــهرداری ها را برای کمک به 

تنظیم بازار باز می کند.«
بر اساس گفته فعالان این صنعت، رکود تورمی معاملات مسکن امسال 
نیز ادامه دار خواهد بود؛ زیرا مولفه هایی که می تواند بازار را از رکود خارج کند 
مانند عرضه، کاهش قیمت مصالح ساختمانی و ثبات قیمت ارز، رخ نداده 
همچنین با توجه به شرایط کنونی بازار مسکن، سیاست های اجرایی دولت 
تا کنون تأثیری در راستای تنظیم تورم مسکن، اجاره و بازگشت قیمت ها به 
سطح معقول نداشته حتی برخلاف وعده دولت در زمینه در حال حرکت است.

  کاهش قدرت خرید بر اســاس آمار؛ رونق معامله واحدهای 
۶۰ - ۷۰ متری!

لازم به ذکر اســت در فروردین ماه امسال متوسط قیمت یک متر مربع 
زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر 
تهران ۸۱ میلیون ۶۳۰ هزار تومان بود که نســبت به ماه قبل و ماه مشابه 
سال قبل به ترتیب ۰۲ و ۲۲.۹ درصد افزایش نشان می دهد. در میان مناطق 
۲۲ گانه تهران، بیشــترین متوسط قیمت هر مترمربع مسکن معادل ۱۵۰ 
میلیون و ۴۲۰ هزار تومان در منطقه ۱ و کمترین آن ۴۲ میلیون ۳۶۰ هزار 

تومان به منطقه ۱۸ تعلق داشته است.

  قیمت مسکن در تهران؛ رویای خرید برای مستاجران
با بررسی تعداد واحدهای معامله شده استان تهران در ماه پیش، آمارها 
حاکی از آن اســت که ۵۷.۷ درصد معاملات انجام شــده کمتر از ۸۰ متر 
مربع بوده و بیشــترین معامله بین متراژ ۶۰ - ۷۰ اســت که سهم ۱۵.۵ 
درصدی به ثبت رسانده، نکته قابل توجه اینجاست که واحدهای مسکونی 
۴۰ - ۵۰ متری نیز ۱۱.۹ درصد مورد معامله متقاضیان قرار گرفته که این 
متراژ واحدهای مورد داد و ستد با سلیقه فرهنگی ایرانیان بسیار فاصله دارد 
و بدین معناست که ذائقه مردم به دلیل نبود قدرت خرید واحدهای بزرگ 

به متراژهای قوطی کبریتی پناه آوردند.
طبق آمار ۵۶.۳ درصد از معاملات نیز به واحدهای مسکونی با ارزش هر 
واحد کمتر از ۶ میلیارد تومان و بیش از ۱۸ درصد خانه های معامله شــده 
رنج قیمتی ۲ - ۳ میلیارد تومان اختصاص داشته؛ این روند نشان می دهد 
که بیشترین قدرت خرید در این محدوده قیمتی قرار دارد و تنها ۲۲ درصد 

معاملات مربوط به خانه های بالاتر از ۱۰ میلیارد تومان بوده است.

ثبت موجودی طلا الزامی نیست

توسعه بازارهای صادراتی یک راهبرد برای تحقق شعار سال است

رییس اتحادیه طلافروشان تهران گفت: وزارت صمت دیروز عصر در نامه ای اعلام 
کرد که ثبت موجودی طلا در سامانه جامع تجارت صرفاً برای واردات، صادرات و تولید 
اصل طلاست و برای طلافروشان الزامی نیست.حسن میرزایی معاون امور بازرگانی 
و توسعه تجارت وزارت صنعت، معدن و تجارت خطاب به اتحادیه صنف سازندگان 
و فروشــندگان، طلا جواهر، نقره و سکه تهران اعلام کرد که ثبت موجودی طلا در 
ســامانه جامع تجارت صرفاً برای واردات، صادرات و تولید اصل طلاســت و به طور 
قطع، زنجیره های بعد از تولید، همچون کارگاه های ساخت، پرداخت و طلافروشی ها 
مصداق آن نیســتند.در این نامه آمده است: »پیرو نامه شماره ۲۶۷۳۹۰۹ در تاریخ 
۱۹ اردیبهشت ۱۴۰۳ و با عنایت به نامه های شماره ۲۶۷۱۳۲۲ تاریخ ۱۸ اردیبهشت 
۱۴۰۳ و ۶۹۹۵۶/ م / ص تاریخ ۲۲ اردیبهشت ۱۴۰۳ معاونت تجارت و خدمات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و با توجه به جلسه هم اندیشی روز یکشنبه )۲۳ اردیبهشت 
ماه( در محل مسجد امام بازار که با حضور معاونت تجارت و خدمات وزارت متبوع، 
رئیس اتاق اصناف ایران، مســئولان مربوطه و اعضای آن صنف برگزار شد به اطلاع 
می رساند:بر اساس مکاتبات مذکور ثبت موجودی در سامانه جامع تجارت صرفاً برای 
واردات و صادرات و تولید است و منظور از تولید، تولید اصل طلا است که در معدن 
انجام می شود؛ بنابراین زنجیره های بعد از تولید نظیر کارگاه های ساخت و پرداخت، 

طلافروشی ها و کیفی ها مصداق آن نیستند.

لذا شایسته است مراتب در اسرع وقت ضمن اطلاع رسانی به صنف مربوطه اقدامات 
و پیگیری های مؤثر جهت فعالیت واحدهای صنفی اســتان با فوریت انجام و نتیجه 

به این اداره کل اعلام شود.«

  طلافروشان همچنان تعطیلند
نادر بذرافشان رئیس اتحادیه صنف سازندگان و فروشندگان، طلا جواهر، نقره و 

سکه تهران در این رابطه به مهر گفت: بعد از جلسه ای که دیروز عصر در مسجد امام 
خمینی )رده( با جمع کثیری از مسؤولان دولتی اعم از معاون سازمان صمت استان 
تهران، معاون تجارت و خدمات وزارت صمت، اعضای اتاق اصناف ایران و تهران و… 

با حضور بازاریان تشکیل شد.
وی افزود: در این جلسه همکاران ما نگرانی های خود در مورد سامانه های جامع 
تجارت و امور مودیان مطرح کردند. در نهایت اعلام شد که در این راستا کارگروهی 
تشکیل شود و پس از اخذ تصمیمات، فعالان صنف و صنعت طلا به کار ادامه دهند.

بذرافشان ادامه داد: وزارت صمت نیز دیروز عصر نامه ای خطاب به اتحادیه ابلاغ 
کرد و ما نیز به تبع آن به واحدهای صنفی اعلام کردیم که نســبت به بازگشــایی 

واحدهای صنفی خود اقدام کنند.
وی تصریح کرد: با وجود هماهنگی میان وزارت صمت و اتحادیه طلا، اما دیشب 
در یک برنامه تلویزیونی الفاظ نامناسبی خطاب به طلافروشان گفته شد و نماینده 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس هم گفتند که »نباید استثنایی برای طلافروشان قائل 

بود«. این موضوع باعث می شود واحدهای طلا نسبت به آینده خود نگران باشند.
بذرافشــان تاکید کرد: وقتی هنوز مسؤولان به یک نقطه نظر مثبتی نرسیده اند، 
چگونه می توانیم همکاران خود را متقاعد کنیم که نسبت به بازگشایی واحدهای خود 
اقدام کنند؟ ابتدا مسؤولان به جمع بندی برسند و بعد در مورد اصناف تصمیم بگیرند.

 عضو خانه صنعت، معدن و تجارت گفت: حذف یا اصلاح قوانین دست و پاگیر و 
تسهیل و توسعه بازارهای صادراتی برای صنعتگران و تولیدگران یک راهبرد اساسی 

در تحقق شعار سال است.
ســهراب شرفی، در خصوص نامگذاری سال به عنوان »جهش تولید با مشارکت 
مردم«، اظهار داشــت: امسال تنها سالی نیســت که رهبر فرزانه به موضوع اقتصاد 

می پردازد، بلکه ۱۱ سال است که به جهش و رونق تولید تاکید می کنند.
عضو خانه صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در دولت های گذشته به شعار سال 
توجه ای نشد و کسی بررسی نکرده که چه مقدار از منویات رهبر معظم انقلاب در 

تحقق شعار سال محقق شده است.
وی با بیان اینکه دولت و مجلس باید اراده در تحقق شــعار ســال داشته باشند، 
گفت: حذف دستورالعمل های خلق الساعه، قوانین دست و پاگیر، تسهیل در صادرات، 
پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش، تسهیلات ارزی و ریالی از جمله مواردی است 

که باعث می شود مشکلات صنعتگران و تولیدگران برطرف شده و بتوانند با جهش 
تولید در مسیر توسعه صادرات قدم بردارند.

شرفی تاکید کرد: بعد از پیروز انقلاب اسلامی تا کنون تعداد اقتصاددانان در مجلس 
شــورای اسلامی کم بوده اســت؛ از این رو بعضی از قوانین به جای اینکه کمک به 
بخش خصوصی در جهش تولید و تقویت صادرات باشد، به صورت برعکس موانعی 

را ایجاد می کرد که انگیزه را برای بخش خصوصی کم می کند.
وی اضافه کرد: بخش خصوصی ابزار توســعه ای اقتصاد اســت و آن چیزی که 
می تواند منجر به صعود این بخش شــود حذف قوانین دست و پا گیر است؛ در این 
صورت با تعامل بخش خصوصی و بدنه دولت می توانیم شــاهد بهره وری دو چندان 

در اقتصاد شویم.
عضو خانه صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به اینکه اکنون روابط برای توســعه 
بازارهای هدف صادراتی فراهم شــده اســت، گفت: همه باید کمک کنند تا با رفع 

مشــکلات ارزی و صادراتی، به سمت کالاهای با کیفیت و عرضه در بازارهای هدف 
حرکت کنیم.

شــرفی تاکید کرد: بخش خصوصی بازوی توانمند بخش دولتی است و مردم به 
عنوان قوه محرکه ای هستند که می تواند تحول و رونق اقتصادی را ایجاد کنند. اکنون 

کشورهای توسعه یافته به دنبال جهش بازار و توسعه بازارهای صادراتی هستند.
وی با تاکید بر اینکه امســال باید ســهم بازار جهانــی را افزایش دهیم، گفت: 
شــهرک های صنعتی داریم که با ظرفیت پایین کار می کنند با داشتن ظرفیت ها و 
منابع موجود در کشورمان باید گره مسیر توسعه ای را باز و مشارکت های مردمی و 

بخش خصوصی را جذب کنیم.
عضو خانه صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: مردم منتظر هستند تا مسیر 
باز شود، هر ملتی علاقه مند است تا برای تقویت و رونق اقتصادی کشور در عرصه های 

مختلف مشارکت کند.

روند معاملات در سال 
قبل، متفاوت از همیشه 

شکل گرفت؛ زیرا در 
بسیاری از ماه ها تعداد 
معاملات رسمی کمتر 

از دو هزار یا بعضاً 
کمتر از یک هزار بود. 
حتی افزایش قیمت 

دلار در ماه های پایانی 
سال نتوانست شوک 
چشمگیری در حجم 
معاملات ایجاد کند؛ 

زیرا کاهش قدرت 
خرید و افزایش مداوم 

قیمت ها در بازار مسکن 
موجب تعمیق رکود در 

بازار شده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/02/25
شماره : 1636
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اجرای ریال برون مرزی با روسیه؛ به زودی

ابوالفضل حمیدی   |     تسلط بانک مرکزی در بازار ارز بیشتر می شود/ رئیس  کل بانک مرکزی از افزایش تسلط بانک مرکزی در بازار 
ارز و همچنین انتظار کاهش نرخ تورم در ماه های آتی خبر داد و اعلام کرد: ریال برون مرزی با روسیه، افغانستان و عراق در حال 

پیگیری است که با روسیه به نتیجه رسیده و به زودی عملیاتی و روبل و ریال بین بانک های دو کشور مبادله خواهد شد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون علمی رئیس جمهور با اشاره به حمایت از نوآوری های شرکتی در قالب مراکز نوآوری درون سازمانی گفت: سقف حمایت از ایده ها حداکثر ۱۰ میلیارد ریال است که ایده ها متناسب با اهمیت، 
اولویت و دامنه کاربردشان، از این حمایت بهره مند خواهند شد.روح الله دهقانی فیروزآبادی در آیین رونمایی از پودر مکمل دامی سین بیوتیک یکی از شرکت های دانش بنیان با اشاره به بازار پر ظرفیت 
محصولات پروبیوتیک در بازار داخلی و منطقه عنوان کرد: خوشبختانه کارایی و اهمیت محصولات پروبیوتیک در ارتقای سلامت جامعه به خوبی شناسانده شده و مردم با استفاده از این محصولات، 
به ارزش و اهمیت این فرآورده ها پی برده اند و به آن ها علاقمندی پیدا کرده اند. دامنه کاربرد این محصولات محدود به کاربردهای گوارشــی نیســت و این مجموعه دانش بنیان در حال توســعه کاربرد 
پروبیوتیک ها به سایر حوزه ها از جمله درمان بیماری های عصبی و کاهش عوارض آن ها، حوزه های ترمیمی، آرایشی و بهداشتی است و این امر یک کار نوآورانه در سطح جهانی به حساب می آید.دهقانی 
فیروزآبادی با اشاره به حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از ایده های نوآورانه اولیه در قالب برنامه نوآفرین اظهار کرد: در قالب این برنامه، شرکت هایی که بتوانند در 

درون مجموعه خودشان، موضوعات تحقیقاتی را پیش ببرند و پروژه های نوآورانه را تعریف کنند، بسته به ابعاد موضوع و اهمیت پروژه ها، مورد حمایت قرار می گیرند.

حمایت ۱۰ میلیارد 
ریالی معاونت علمی از 
نوآوری های شرکتی

 احتمال کاهش بیشــتر نرخ دلار در 
روزهای آینده وجود دارد

مصطفی صفاری می توان انتظار داشت که با 
کاهش شوک های سیاسی و اخبار منفی منطقه ای 
که در روزهای اخیر تجربه شــد، هیجانات بازار 
ارز نیز کاهش پیــدا کند و قیمت به کانال های 
پایین تر نیز عقب نشینی کند؛ ولی برای اطمینان 
باید به تصمیمات اقتصادی اتخاذ شده از سوی 
مســئولان نیز توجه کنیم.مصطفــی صفاری، 
کارشــناس بازارهای مالی با بیان اینکه نرخ ارز 
به دلیل سیاسی و اقتصادی در مقاطع مختلفی 
رشــد می کند، گفت: مــواردی مانند نرخ تورم، 
اشــتغال، تولید، صادرات، واردات، بدهی دولت، 
نرخ مالیات، دلالی و ســوداگری از جمله دلایل 

اقتصادی افزایش نرخ ارز هستند.
وی به نوسانات اخیر بازار ارز کشور اشاره کرد 
و گفت: بازار ارز مــا در هفته های اخیر به علت 
شوک های سیاسی دچار التهاب شده بود چرا که 
متغیرهای اقتصادی هیچ تغییری نداشتند و حتی 
روند بهبود هم داشتند. این کارشناس بازارهای 
مالی با اشــاره به این موضوع که اثر شوک های 
سیاســی اخیر بر بــازار ارز کوتاه مدت و موقتی 
بود، تصریح کرد: به طور کلی در هر نقطه از دنیا 
افزایش و کاهش نرخ دلار که ناشی از تنش های 
سیاسی ایجاد می شود؛ موقت و کوتاه مدت است 
؛ به عنوان نمونه حمله اخیر به بخش کنســولی 
ســفارت ایران در دمشق و پاسخ محکم ایران به 
رژیم صهیونیستی از جمله تنش های سیاسی چند 
وقــت اخیر بود که آثاری کوتاه مدت بر بازار ارز 
داشت و در حال حاضر شاهد روند کاهشی نرخ ارز 
در بازار هستیم. صفاری با بیان اینکه شوک های 
اقتصادی اثر بلندمدت بر بازار ارز دارند، تاکید کرد: 
زمانی که شوکی در کشور رخ می دهد باید بررسی 
کرد که ریشــه آن سیاســی یا اقتصادی است؛ 
چون شوک های سیاسی ضعیف تر و دارای آثاری 
ناپایدارند.وی در پایان تاکید کرد: وضعیت بازار ارز 
به مسائل سیاسی گره خورده؛ اما می توان انتظار 
داشــت که با کاهش شوک های سیاسی و اخبار 
منفی منطقه ای که در روزهای اخیر تجربه شد، 
هیجانــات بازار ارز نیز کاهش پیدا کند و قیمت 
به کانال های پایین تر نیز عقب نشینی کند؛ ولی 
برای اطمینان باید به تصمیمات اقتصادی اتخاذ 

شده از سوی مسئولان نیز توجه کنیم. 

طی ۵۰ سال گذشته تراز 
تجاری کشور هیچگاه 

منفی نبوده و آنچه با 
عنوان تراز منفی عنوان 

می شود مربوط به تراز 
گمرکی است. البته اعتقاد 

داریم با تشویق صادرات 
غیرنفتی و پتانسیل های 

عظیمی که در کشور 
وجود دارد دستیابی به 

تراز گمرکی مثبت نیز دور 
از دسترس نیست. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/02/25
شماره : 1636

محمدرضا فرزین در نشست هم  اندیشی که با اعضای اتاق بازرگانی، معاونان بانک مرکزی، معاونان وزرای جهاد کشاورزی و صمت 
برگزار شد، به توفیق بانک مرکزی در بازگرداندن شاخص های نقدینگی، تورم و پایه پولی به روند بلندمدت و پیش بینی پذیر شدن 
اشاره و اظهار کرد: برنامه بانک مرکزی در سال جاری در قالب سیاست تثبیت، تعمیق و ثبات بازار ارز از طریق مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران است.رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: امسال با برنامه و سیاست اعتباری مشخص و هدف گذاری شده و با روش های 
تامین مالی تعهدی و استفاده از اقلام زیرخط ترازنامه بانک ها مانند اوراق گام، فکتورینگ، اعتبار اسنادی داخلی و برات الکترونیک 
به دنبال تامین مالی غیر تورمی در بخش های تولیدی هستیم.فرزین با تاکید بر اینکه سیاست ارزی بانک مرکزی بر محور تامین 
مالی ارزی در کنار تنظیم بازار با استفاده از ایجاد ساختارهای مناسب مانند مرکز مبادله ارز و طلا تدوین شده است، گفت: در حوزه 
سیاست گذاری نرخ ارز نیز بانک مرکزی به سه تعادل، توجه ویژه دارد و اینکه، نرخ ارز باید به گونه ای تنظیم شود که تعادل بودجه ای 
دولت، تولیدکننده و مصرف کننده برقرار شود. در غیر این صورت با توجه به اثرگذاری نرخ ارز شاهد بروز ناترازی در بازارها و همچنین 

تاثیرگذاری آن در شاخص های اقتصادی مانند نقدینگی، تورم و پایه پولی خواهیم بود.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به اینکه سال گذشته به رغم مشکلات متعدد و تحریم ها بیش از ۶۹ میلیارد دلار تامین 
ارز انجام شــد، تصریح کرد: به منظور تنظیم گری در بازار ارز و اصلاح ســاختارها و زیربنای این بازار، مرکز مبادله ارز و طلای ایران 

راه اندازی شد که ضمن بررسی کاستی ها و مشکلات در سال جاری، با عمق بخشیدن به این بازار از 
طریق تنظیم گری و ایجاد زیرساخت های جدید در قالب سامانه ها، شاهد افزایش تسلط بانک مرکزی 
در بازار ارز خواهیم بود. فرزین با اشاره به نتایج استفاده از دیپلماسی اقتصادی و گسترش روابط بانکی 
و تجاری با کشورهای هم پیمان و همسایه تصریح کرد: با گشایش های به وجود آمده، دسترسی کشور 
به منابع ارزی در سال جاری افزایش یافته و قدرت مدیریت بیشتری نیز بر منابع ارزی زیادی که در 
خارج از کشور وجود دارد، خواهیم داشت. این موضوع البته بر افزایش تسلط بانک مرکزی بر بازار 
ارز، اثربخش خواهد بود. رئیس کل بانک مرکزی همچنین از معاونان ارزی و امور بین الملل خواست 
با قید فوریت اســتفاده از ارز اشــخاص و گواهی امتیاز صادراتی در مرکز مبادله ارز و طلای ایران و 
همچنین بکارگیری از ابزار ریال برون مرزی )آفشور( با روسیه را که اقدامات عملیاتی آن انجام شده 
است، در راستای حمایت عملی از صادرکنندگان و فعالان اقتصادی بخش خصوصی عملیاتی کنند.

وی با تاکید بر تقلای دشمنان بر ایجاد تلاطم و نوسان در بازار ارز و افزایش انتظارات تورمی و 
قیمت سازی های کاذب در بخش های اقتصادی از طریق ابزارهای مختلف، از اعضای اتاق بازرگانی و 
فعالان اقتصادی خواست با همراهی همیشگی خود، بانک مرکزی و دولت را در اجرای سیاست های 

ارزی و اقتصادی در راستای مهار تورم و رشد تولید با مشارکت مردم کمک کنند.

  بازار ارز و نرخ ارز باید تابع قواعد و مقررات خاص خود باشد
فرزین با اشاره به اهمیت تنظیم گری و مقررات گذاری در بازار ارز گفت: هیچ بازاری در دنیا بدون 
مقررات و دستورالعمل وجود ندارد و ما نیز معتقدیم بازار ارز و نرخ ارز نیز باید تابع قواعد و مقررات 
خاص خود باشد. وی در ادامه افزود: ما در بانک مرکزی بر مسئله مدیریت انتظارات تورمی تاکید زیادی 
داریم و در این زمینه تقاضای کمک از تمامی بخش های دولتی، بخش خصوصی و فعالان اقتصادی 

در زمینه کاهش انتظارات تورمی داریم تا بتوانیم شاهد اثربخشی برنامه های کنترل تورم باشیم.
فرزین همچنین با اشاره به حجم صادرات و واردت کشور تاکید کرد: طی ۵۰ سال گذشته تراز 
تجاری کشور هیچگاه منفی نبوده و آنچه با عنوان تراز منفی عنوان می شود مربوط به تراز گمرکی 
است. البته اعتقاد داریم با تشویق صادرات غیرنفتی و پتانسیل های عظیمی که در کشور وجود دارد 

دستیابی به تراز گمرکی مثبت نیز دور از دسترس نیست. 

  کاهش نرخ رشد پایه پولی به ۲۸ درصد
فرزین در خصوص روند شاخص های پولی نیز گفت: با اجرا و پیگیری دقیق سیاست های پولی 
در بانک مرکزی، نرخ رشد پایه پولی در سال ۱۴۰۲ روند نزولی قابل توجهی را تجربه کرد؛ بطوریکه 
نرخ این شاخص مهم پولی و تاثیرگذار در تورم نسبت به رقم فروردین سال ۱۴۰۲ که ۴۵ درصد بود 

با ۱۶.۹ واحد درصد کاهش، در پایان اسفندماه ۱۴۰۲ به ۲۸.۱ درصد رسید.

  انتظار کاهش نرخ تورم در ماه های آتی 
رئیس کل بانک مرکزی همچنین تصریح کرد: رشــد پول )بخش سیال نقدینگی( نیز از ۶۵.۲ 
درصد در پایان سال ۱۴۰۱ به ۱۷.۵ درصد در پایان اسفندماه سال گذشته رسید. این شاخص مهم 
البته در پایان فروردین ماه ۱۴۰۳ نیز به ۱۵.۷ درصد کاهش یافت. بنابراین با کنترل شاخص های 
پولی اثرگذار بر تورم، انتظار می رود شاخص نرخ تورم نیز در ماه های آتی ارقام پایین تری را ثبت کند. 
فرزین افزود: تورم ۱۲ ماهه شاخص بهای تولیدکننده که اسفند ۱۴۰۰ در رقم ۶۰.۹ درصد بود 
در اسفند ۱۴۰۱ به ۳۶.۹ درصد و در اسفند ۱۴۰۲ نیز به رقم ۳۲.۶ درصد کاهش یافت. تورم نقطه 
به نقطه شاخص بهای تولیدکننده نیز در سال ۱۴۰۲ روند نزولی به خود گرفت به طوریکه با کاهش 
۱۷.۹ واحد درصدی، از ۴۲.۴ درصد در اسفندماه ۱۴۰۱ به ۲۴.۵ درصد در اسفندماه سال ۱۴۰۲ رسید.

وی با شاره به نامگذاری سال جاری با عنوان جهش تولید، سیاست اعتباری بانک مرکزی را نیز 
تامین مالی غیرتورمی بنگاه های اقتصادی برشمرد و گفت: با استفاده از روش های تعهدی و اقلام زیر 
خط ترازنامه بانک ها مانند اوراق گام، فکتورینگ، برات الکترونیک، اعتبار اسنادی داخلی و .. تلاش 
می کنیم فرآیند تامین مالی بخش تولید بدون لطمه به برنامه کنترل نقدینگی و تورم، اجرایی شود.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
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0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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کشاورزی 

فاز نهایی پروژه فاضلاب 
شهر دیلم وارد مرحله 

عملیاتی شد

ابولحسن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت : عملیات اجرایی خطوط باقیمانده شبکه فاضلاب شهر دیلم در راستای توسعه و پوشش شبکه فاضلاب در این شهر آغاز شده است.
وی بیان کرد : پروژه احداث ایستگاه پمپاژ دیلم در راستای جمع آوری فاضلاب کوی فرهنگیان دیلم با ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار از سال گذشته آغاز و در حال حاضر با پیشرفت فیزیکی 

۷۵ درصدی در حال احداث است .
عالی ادامه داد : پیش بینی شده با روند اجرایی کنونی پروژه مذکور در هفته دولت سال جاری افتتاح شود .

مدیرعامل شرکت و آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد : پروژه احداث شبکه فاضلاب از پروژه های ارزشمند برای ارتقا سطح بهداشت و کیفیت زندگی شهری است که این مهم در 
دولت سیزدهم شتاب قابل قبولی گرفته است .وی در بخش دیگری از صحبت های خود اظهار کرد : در حوزه آبرسانی شهرستان دیلم نیز پروژه هایی در مناطق شهری و روستایی افتتاح و 

عملیاتی شده که عمده هدف این پروژه تقویت و افزایش پایداری آب در این شهرستان است .
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 کوچکترین زائر امسال دختری ۷ ساله و مسن ترین زائر مردی ۹۴ ساله هستند. 

در تلاشیم کمترین محدودیت برق را برای صنایع در تابستان داشته باشیم

ثبت بیش از 2 میلیون و 358 هزار نفر ساعت کار بدون حادثه در شرکت گاز استان گلستان

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛   مدیر کل حج و زیارت استان یزد با بیان اینکه 
کوچکترین زائر امســال اســتان دختری ۷ ساله و مسن ترین زائر نیز مردی ۹۴ ساله 

هستند گفت : زائران یزدی شامل ۱۳۸۷ نفر مرد و ۱۷۴۳ نفر زائران زن هستند.  
»علی اشرف« در نشســت مطیوعاتی که به مناسبت فرارسیدن هفته حج برگزار 
گردید با بیان این که زوار یزدی مدینه اول هســتند، زائران استان به مدت شش روز 

در مدینه حضور دارند و سپس راهی مکه برای مراسم حج می  شوند. 
مدیریت حج و زیارت استان یزد امسال سه هزار و ۱۳۰ زائر در قالب ۱۳ پرواز و۲۳ 
کاروان توسط هواپیمایی جمهوری اسلامی از فرودگاه شهید صدوقی یزد به سرزمین 

وحی اعزام می شوند.  
وی درموضوع اسکان زائران تصریح داشت : امسال برای اسکان زائران استان واحدهای 

متنوعی در نظر گرفته شده است و قیمت ها نیز بر همین اساس اعمال خواهد شد. 
اشرف با بیان اینکه تاریخ اعزام های استان قطعی نیست ولی پیش بینی ما ۱۳ تا ۱۷ 
خردادماه تعیین شده است ؛ اظهار داشت : حمل و نقل درون شهری زائران در حج امسال 
با قطارهای شهری انجام می شود و مشکلات سال های گذشته با سفر اتوبوس را ندارد  
مدیریت حج و زیارت استان یزد تاکید کرد از آنجائیکه  زائران استان بعضاً با یک 
سرویس و برخی از طریق دو سرویس تا حرم فاصله دارند به جهت آمادگی جسمانی 
خود تا قبل از اعزام از هم اکنون پیاده روی را شروع کنند چون مسیر رفت و برگشت 

به حرم نیاز به پیاده روی است .  
این مقام مســئول اظهار داشــت : دو آشــپزخانه مجهز در مدینه و دو مجموعه 
آشپزخانه ای نیز در مکه مکرمه، وظیفه طبخ غذا برای زائران را برعهده دارند و نوع و 

کیفیت غذا برای تمام زائران یکسان است. 
اشــرف با بیان اینکه مســکن های نزدیک به حرم با توجه به مراسمات و ازدحام  
یکسری آسیب ها از جمله به موقع ارائه نشدن خدمات به زائران را دارند ؛ خاطرنشان 

کرد مسکن ها برای مدت دو ماه اجرا شده و نزدیک به حرم نیستند . 
مدیریت حج و زیارت استان یزد با بیان اینکه مدت حج تمتع امسال حدود ۳۷ روز 

طول می کشد ادامه داد: تمامی تمهیدات لازم برای حضور زائران در سرزمین وحی با 
همکاری بخش های مختلف انجام گرفته و هدف برگزاری حجی باشکوه و ابراهیمی است 
حجت الاسلام »علی حبیبیان« مسئول نمایندگی بعثه مقام معظم رهبری در حج و 
زیارت یزد با بیان اینکه خوشبختانه در بعثه مقام معظم رهبری و سازمان حج و زیارت 
تلاش شــده تا مراسم خوبی برای حجاج کشورمان تدارک دیده شود اهم برنامه های 
هفته حج را تشریح کرد و گفت: از اول ذیقعده به مدت یک هفته به عنوان هفته حج 
نامیده شــده و در استان یزد به تبع کشور، مراسمی را داریم که از آن جمله می توان 
به غبارروبی مزار شهدا، دیدارکارگزاران حج  با خانواده شهدای حج ، دیدار با استاندار 
و نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه یزد و همایش حاجیان امســال که فردا از 

ساعت ۸ تا ۱۱ در ورزشگاه حاجی مهدی شاهدیه برگزار می شود . 
وی افزود: برگزاری دوره های آموزشی و فرهنگی برای آشنایی حجاج جزو برنامه های 
مهمی است که تا حاجیان با کمترین مشکل مشرف شوند و سفیران خوبی برای نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران باشند. 
مســئول نمایندگی بعثه مقام معظم رهبری در حج و زیارت یزد با بیان اینکه  در 

مجموع ۱۰ جلســه آموزشــی تا قبل از اعزام کاروان ها برای زائران برگزار می شود و 
امیدواریم زائران با آمادگی در این مراســم حاضر شــوند از مدینه اول بودن امســال 
زائران اســتان خبر داد . حبیبیان با بیان اینکه امســال ۲۳ روحانی، ۵ معینه و چهار 
معین در کاروان های اســتان یزد در موسم حج حضور خواهند داشت تصریح داشت : 
امسال ۲۳ کاروان استان یزد در قالب کاروان های ۹۵، ۱۲۰، ۱۳۵، ۱۶۵ و ۱۸۵ نفره 

طراحی شده است . 
حجت الاســلام حبیبیان درخصوص مراسم برائت از مشرکین با توجه به تاکیدات 
مقــام معظم رهبری با بیان اینکه متاســفانه تبلیغات ســوء در دنیا بــر علیه ایران 
 و شــیعیان وجــود دارد ولی امیدواریم بــا رفتار خوب زائران یزدی و ایرانی شــاهد

 تغییر بیشتر این نگاه باشیم ؛ ابراز امیدواری کرد مراسم  امسال با همراهی زائران به 
بهترین نحو برگزار شود . 

»سید شهاب حسینی« مسئول شرکت مرکزی عتبات استان یزد نیزدر این نشست 
از اعزام حدود ۱۶ هزار یزدی در ســال گذشــته به عتبات عالیات خبر داد و گفت : از 
این تعداد هفت هزار و ۵۰۱ زائر به صورت زمینی و هشت هزار و ۳۷۶ زائر به صورت 

هوایی از استان یزد به عتبات عالیات اعزام شده اند. 
وی  قیمت امســال برای سفر به عتبات ۱۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان اعلام کرد 
و افزود : از ابتدای آبانماه پارســال تعداد پروازهای یزد به ســفر عتبات عالیات به  دو 
پرواز افزایش یافته اســت  که با اســتقبال یزدی ها، پرواز سوم نیز برای استان تدارک 

دیده خواهد شد 
حسینی با اشاره به اینکه هم اکنون پروازهای استان جهت عتبات عالیات در روزهای 
جمعه و شنبه از فرودگاه یزد به  سمت فرودگاه نجف اشرف انجام می شود از کیفیت 

و مقبول بودن هتل های کشور عراق برای زائران یزدی خبر داد. 
مســئول شــرکت مرکزی عتبات استان یزد ابراز داشــت : تمام کاروانها در قالب 
گروه های ۴۰ نفری به سه شهر نجف، کاظمین و کربلا اعزام می شوند و شهر سامرا را 

بصورت عبوری زیارت می کنند.

 مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب ابراز امیدواری کرد، با همراهی صنایع سنگین 
منطقه و وارد مدار شدن نیروگاه های خود تامین، تابستان امسال را با کمترین اعمال 

محدودیت برق برای صنایع پشت سر بگذاریم. 
جعفر الفتی نیا در نشست با مدیران صنایع سنگین منطقه غرب کشور و با محوریت 
مدیریت مصرف برق در پیک تابستان سال ۱۴۰۳ برگزار شد، با اشاره به نزدیک شدن 
پیک مصرف برق در تابستان سال جاری، گفت: با توجه به تفاهم نامه همکاری که بین 
وزارت نیرو و صمت منعقد شــده، قرار است از ظرفیت نیروگاه های خود تامین برای 
تامین برق صنایعی که انرژی برَ هستند استفاده شود تا پیک فصل گرما را به خوبی و 
با کمترین میزان مدیریت مصرف برای صنایع پشت سر بگذاریم. وی ادامه داد: اگرچه 
در فصل زمستان سال گذشته نیز با وجود محدودیتی که در سوخت نیروگاه های برق 
داشــتیم و با محدودیت تولید مواجه بودیم، کمترین مدیریت را برای صنایع اعمال 
کردیم، اما در فصل تابستان شرایط قدری متفاوت بوده و دیگر دست ما برای کاهش 

محدودیت ها چندان باز نیست.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب بار دیگر بر همراهی حداکثری برای پایداری 
برق صنایع در فصل تابستان پیش رو تاکید کرد و افزود: معتقدم بخش صنعت از اهمیت 
بسزایی برخوردار است و در شرایط پیک مصرف محدودیت برق صنایع نباید در اولویت 

باشد، از همین رو تلاش می کنیم نهایت همراهی را با بخش تولید و صنعت داشته باشیم.
الفتی نیا در مقابل از واحدهای بزرگ و سنگین صنعتی منطقه غرب شامل استانهای 
کرمانشــاه، کردســتان و ایلام درخواست کرد چنانچه نســبت به ایجاد نیروگاه های 
خودتامین اقدام کرده اند، در پیک بار بیشتر از ظرفیت این نیروگاه ها استفاده کنند و 
صنایعی که احداث نیروگاه را در دســتور کار دارند نیز روند کار خود را تسریع دهند. 

وی همچنین از حمایت از صنایعی خبر داد که احداث نیروگاه های خود تامین را در 
دستور کار دارند.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب در ادامه اشاره ای هم به وضعیت نیروگاه ها 
و مصرف برق در منطقه غرب داشــت و عنوان کرد:  در حال حاضر مجموع ظرفیت 
نصی شده نیروگاهی قابل دسترس و عملیاتی در این منطقه ۳۵۳۲ مگاوات است که 
جمعیت حدود ۴.۲ میلیون نفری سه استان غرب کشور)کرمانشاه، کردستان و ایلام( 

را تحت پوشش دارد.
الفتی نیا بیشترین سهم مصرف برق در این منطقه را مربوط به بخش خانگی با ۳۷ 
درصد اعلام کرد و یادآور شــد: سهم بخش صنعتی ۲۳ درصد، بخش کشاورزی  ۲۱ 
درصد، بخش عمومی یازده درصد و سایر بخش ها شش درصد است. وی با بیان اینکه 
پیک بار در تابستان سال گذشته در منطقه غرب ۲۲۳۰ مگاوات بود که نسبت به سال 
۱۴۰۱ با پیک مصرف ۲۱۲۱ مگاواتی پنج درصد رشــد داشت، گفت: برآورد می شود 
در فصل گرمای امســال نیز شاهد رشد حدود هفت درصدی پیک مصرف نسبت به 
تابستان سال ۱۴۰۲ باشیم.به گفته الفتی نیا در حال حاضر پنج نیروگاه خود تامین در 
صنایع منطقه غرب در دست احداث است که ظرفیت عملی آنها بیش از ۶۳ مگاوات 

می باشد و از این تعداد چهار نیروگاه مربوط به استان کرمانشاه است.

همزمان با صدور ۱۷۸۱۷ پروانه کار فعالیت، نتیجه رعایت مقررات و دستورالعملهای 
 HSE بهداشت ، ایمنی  و محیط زیستی در سال ۱۴۰۲-  مومنی گلستان رئیس امور
گاز گلستان گفت :بر اساس اطلاعات سامانه صدور پرمیت / پروانه کار در سال ۱۴۰۲ 
، با حمایت مجموعه مدیریت شرکت و تدابیر اندیشیده شده برای انجام ایمن فعالیت 
ها ، بیش از ۲ میلیون و ۳۵۸ هزار نفرساعت کار )۲/۳۵۸/۳۸۶ ( بدون حادثه انجام شد.

ایشان در ادامه  افزود:
شــرکت گاز اســتان گلستان در راســتای حفظ ســلامت کارکنان و پیمانکاران 
بعنوان اصلی ترین ســرمایه های شــرکت و نیز حفظ ســرمایه هــای فیزیکی، در 
نیمســال اول ســال ۱۴۰۲ با رعایــت و اجرای الزامــات HSE ، برگزاری مســتمر 
 دوره های آموزشــی، اجرای بازرســی ها، مانورها و ... توانســته اســت بر اســاس

 اطلاعات اخذ شــده از سامانه مذکور تعداد ۱۷۸۱۷  پروانه کار شامل ۷ هزار و ۶۸۶ 
پرمیت گرم و ۱۰ هزار و ۱۳۱ پرمیت سرد مختلف با ۱۱۸۶۲۰ ساعت کار و ۴۷۴۴۸۲ 
نفر- ســاعت در بخش پیمانکاران اجرایی، ۱ میلیون ۸۸۳ هزار و ۹۰۴ نفر- ســاعت 

کار بدون حادثه در بخش کارکنان رســمی، قراردادی و پیمانکاری را در شــرکت به 
ثبت برساند. 

مهدی ضمیری اظهار داشــت: این شرکت همواره تلاش کرده تا با افزایش سطح 
دانش و آگاهی کارکنان با انجام دوره های آموزشی مختلف جهت ارتقای سطح دانش 
کارکنان در خصوص موضوعات HSE ، فعالیتهای شرکت بصورت کاملا ایمن انجام و 

از وقوع حوادث حین کار جلوگیری بعمل آید. 
وی در ادامــه افــزود: با همــکاری مجدانــه منابع انســانی و آمــوزش در این 
خصــوص از ابتــدای ســال جــاری  ۱۰۱۷۱ نفرســاعت برای پرســنل شــرکت 
مختلــف آموزشــی  هــای  دوره   ) پیمانــکاری  و  قــراردادی   ،  )رســمی 

 نظیرایمنی و آتش نشــانی و سمینارهای عبرت آموزی از حوادث و بازآموزی پروانه 
های انجام کار و ... بصورت مستمر برگزار شده است.

 مرگ کشاورزی با قطع روزانه برق چاه ها 
در اوج نیاز کشاورزان

کریم حسن پور|   یکی از مشکلات بخش کشاورزی که در 2 سال گذشته باعث نگرانی کشاورزان، افت محصول و نهایتاً کاهش درآمد و منافع کشاورزان 
شده، قطع برق چاه های کشاورزی در زمان پیک تولید است.

   ماجرای مسدودی بیش از 1600 کارت 
سوخت در کرمانشاه چیست؟

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه کرمانشاه، از کشف و مسدودی یک هزار و 
۶۰۹ قطعه کارت هوشمند سوخت بنزین و نفت گاز 

در استان خبر داد.
پیمــان بهرامــی، مدیر شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه کرمانشاه در کرمانشاه، 
اظهار کرد: در راستای تشدید کنترل و نظارت بر 
مجاری عرضه سوخت در سال گذشته، یک هزار و 
۶۰۹ قطعه کارت بنزین و نفتگاز که بوسیله آن ها 
اقدام به عرضه خارج از شبکه کرده بودند، کشف و 
مسدود شد و جهت اجرای اعمال قانون در اختیار 

تعزیرات حکومتی قرار گرفتند.
وی اظهار کرد: از رقم مذکور، یک هزار و ۴۰۸ 
قطعــه کارت مربوط به کارت ســوخت بنزین و 
۲۰۱ قطعه مربوط به نفت گاز بوده است.به گفته 
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
کرمانشــاه، نظارت بر توزیع در جایگاه های استان 
با هدف مبارزه با عرضه خارج از شــبکه سوخت 
و جلوگیری از سوء اســتفاده از کارت هوشــمند 
سوخت وســایل نقلیه بنزین و نفت گاز سوز انجام 
می شود که این موضوع موجب کشف و مسدودی 
این تعداد کارت هوشــمند ســوخت سرگردان و 
پیشگیری از تخلفات در حوزه توزیع فرآورده های 

نفتی شده است.
وی اضافه کرد: نظارت بر مجاری عرضه سوخت 
اســتان در قالب تیم های نظارتــی و با همکاری 
نیروی انتظامی و تعزیرات حکومتی استان انجام 
می شــود که پس از تشــکیل پرونده متخلفان و 
 ارجــاع به کمیته تخلفات منطقه، برای بررســی

 و صدور حکم نهایی به تعزیرات حکومتی استان 
ارسال می شود.

  دیــدار چهره به چهره شــهروندان با 
مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد

 

ملاقات مردمــی  مدیرعامل و معاون حفاظت 
و بهــره بــرداری شــرکت ســهامی آب منطقه 
 ای یزد با شــهروندان در راســتای تکریم ارباب 

رجوع انجام شد. 
به گزارش روابط عمومی شــرکت سهامی آب 
منطقــه ای یزد، دیدار مردمــی و چهره به چهره 
جواد محجوبی مدیرعامل و جواد منصوری معاون 
حفاظت و بهره برداری این شــرکت با مراجعین، 
روز یکشــنبه ۲۳ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳، در 
راســتای تکریم ارباب رجوع برگزار شــد. در این 
ملاقات کشاورزان، مردم و بهره برداران مشکلات 
و مسائل خود را مطرح نمودند و به درخواست های 

آن ها رسیدگی شد.   
لازم به ذکر است شهروندان می توانند با مراجعه 
به شرکت آب منطقه ای یزد و هماهنگی قبلی با 
دفتر مدیریت در یکشنبه های مردمی با مدیرعامل 

شرکت دیدار کنند.

  برگزاری جشــن بزرگداشت روز دختر 
ویژه خانواده مجموعه آبفای استان یزد 

دبیر شورای فرهنگی شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان یزد از برگزاری جشــن بزرگداشــت روز 
 دختر بــا عنــوان دختــران، مــادران آینده به 
مناسبت دهه کرامت ویژه خانواده مجموعه آبفای 

استان خبر داد.
ضیاء زینی دبیر شورای فرهنگی شرکت آب و 
فاضلاب استان یزد گفت: این جشن با برنامه هایی 
نظیر؛ آموزش مباحث مدیریت مصرف بهینه آب، 
اجرای مســابقه بین مادران و دختران و بازیهای 
مهیج بین دختران با هدف ایجاد نشاط جمعی و 

همدلی برگزار شد.
جلال علمدار مدیر عامل شرکت آبفای استان 
یزد نیز در این جشــن ضمــن تبریک ولادت با 
سعادت کریمه اهل بیت حضرت معصومه )س( و 
دهــه کرامت از زحمات و همراهی خانواده بزرگ 
مجموعه آبفا قدردانــی کرد و گفت: دهه کرامت 
آغازش با ولادت حضرت معصومه )س( و پایانش 
با ولادت حضرت ابوالحســن علی بن موسی الرضا 
)ع( می باشــد و یادآور لطیف ترین علائق و مهر و 
وفای کم نظیر یک خواهر نســبت به مقام شامخ و 

معنوی برادر است.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب:

مدیریت حج و زیارت استان یزد خبر داد: 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در ابتدای هر سال خط مشی مسؤولان را در جهت 
رشــد و توسعه کشور با شعارهای مهم تولیدی که راه نجات اقتصاد کشور هست 
مشخص می کنند؛ شعارهایی همچون مشارکت عمومی، تولید ملی، تولید اشتغال 
آفرین، تولید پشتیبانی و مانع زدایی، تولید دانش بنیان اشتغال آفرین، رونق و رشد 
تولید، جهش تولید با مشارکت مردم و شعارهای سازنده دیگر که به فرموده ایشان 
بخشی از این شعارها در سال های گذشته انجام شده البته نه به قدر مطلوب چون 
این شعارها چیزی نیستند که یک ساله انجام شود اما باید مستمر و ادامه دار باشد.

لذا مسؤولان امر باید چالش های عدم اجرای این شعارها را مورد بررسی قرار داده 
و راهکارهای مناسبی در جهت انجام آنها پیدا نمایند که قابل اجرا و عمل باشد.

مسائل عمده کشور بحث اقتصاد است که باید در این زمینه فعال عمل کرد و کلید 
حل مسائل اقتصادی کشور تولید است که می تواند بسیاری از این موارد مثل تورم، 
رشد اقتصادی، اشتغال، ارزش پول ملی و سایر مسائل مبتلا به اقتصاد را ساماندهی 
کرد.انتظار می رود که یک جهش در تولید اتفاق بیفتد و آن هم با مشارکت مردم و 
مردمی کردن اقتصاد با رفع موانع، حضور مردم در اقتصاد یکی از بخش های تولیدی 
کشور که مکرراً مقام معظم رهبری تاکید بر حمایت از این بخش در جلسات متعدد 
و در سنوات گذشته و حال داشته و دارند »بخش کشاورزی« است.کشاورزی نقش 
بسزایی در امنیت غذایی کشور، قطع وابستگی و حفظ استقلال کشور را دارد؛ لذا نگاه 
علمی و کارشناسی به این بخش توسط مسؤولان امر و متولیان و نهادهای مرتبط 
و رفع موانع و مساعدت و کمک به تولیدکنندگان باید مورد توجه قرار گیرد. یکی 
از مشکلات این بخش که در ۲ سال گذشته باعث نگرانی جامعه کشاورزی، افت 
محصول و نهایتاً کاهش درآمد و منافع کشاورزان شده، قطع برق چاه های کشاورزی 
در زمان پیک تولید است.علی رغم وجود قوانین بسیار شفاف در این خصوص ماده 
۲۵ قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار مصوب ۱۳۹۰/۱۱/۲۹ مجلس شورای 
اسلامی است که صراحتاً اعلام می دارد هر گاه دولت به دلیل کمبودهای مقطعی 
به شرکت های عرضه کننده برق یا گاز یا مخابرات دستور دهد موقتاً جریان برق یا 
گاز یا خدمات مخابراتی واحدهای تولیدی متعلق به شرکت های خصوصی و تعاونی 
را قطع کند موظف است نحوه جبران خسارت های وارد شده به این شرکت ها ناشی 
از تصمیــم فــوق را نیز تعیین و اعلام کند و در تبصره یک همین قانون آمده در 
زمان های اضطراری که قطع برق یا گاز واحدهای مسکونی جان شهروندان را به 
خطر اندازد و شورای تأمین استان محل ایجاد اضطرار می تواند برای حداکثر ۲ روز 
که قابل تمدید است حکم این ماده را نقض کند و دستور دهد بدون تعیین نحوه 
جبران خسارت های وارد شده برق یا گاز واحدهای تولیدی قطع شود و در تبصره 
۲ همین قانون آمده شرکت های عرضه کننده برق یا گاز موظفند ضمن هماهنگی 
با شرکت بیمه امکان خرید بیمه نامه پوشش دهنده خسارت ناشی از قطع برق یا 

گاز را برای واحدهای تولیدی مشترک خود فراهم آورند.



انرژی 
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قدردانی مدیرعامل از 
تلاشگران اطفای حریق 
ترانس نیروگاه رامین اهواز

مهندس محسن حافظی مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز از نیروهای آتش نشانی و سایر تلاشگران برای مهار و خاموش کردن حریق ترانس واحد ۲ این نیروگاه قدردانی نمود.
در متن این پیام  آمده است:

بی تردید تلاش خالصانه و ایثارگری آتش نشانان متعهد و خدوم که همواره برای نجات جان و مال دیگران گام بر می دارند بر کسی پوشیده نیست. اقدام بموقع همکاران آتش نشانی نیروگاه 
رامین در اطفاء حریق ترانس واحد شماره ۲، همراهی سایر همکاران و پشتیبانی تیمهای آتش نشانی شهرداری ملاثانی، ویس، شیبان، اهواز و شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب بار دیگر 

مودت، همیاری و همپوشانی جامعه آتش نشان و مسئولیت پذیری همه دستگاهها در شرایط بحرانی را به نمایش گذاشته است.
شایسته است مراتب قدردانی و تشکر از اقدام  بموقع  و شجاعانه نیروهای آتش نشانی که با سرعت تمام، دقت و دلسوزی منجر به خاموشی کامل آتش و ممانعت از سرایت شعله های آتش 

به دیگر تجهیزات مجاور شد را به جای آورده و برای این تلاشگران از خداوند منان سلامتی توام با سربلندی را در سرتاسر کشور عزیزمان مسئلت دارم.

المیار قربانی       |       وزیر نیرو گفت: مهم ترین کاری که در حوزه نیروگاه های تجدیدپذیر باید انجام می دادیم، ایجاد تقاضا برای ساخت 
نیروگاه بود که با تعیین نرخ و ایجاد تابلوی سبز، انجام شد.

   برق شهرســتان لنگه اســتان هرمزگان 
 و روزهای پــرکار ترمیم خســارت های زیر 

ساخت برق

طی روزهای گذشــته مدیریت برق شهرستان 
بندرلنگــه روزهایی ســخت و پــرکار در ترمیم 
خسارت های تندباد و باران و برقراری برق روستاهای 

درگیر با سیل سپری کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق اســتان هرمزگان ، محمد علی پارســا مدیر 
برق شهرســتان لنگه با ارائه گزارشی از عملکردها 
با قدردانــی از همه نیروهــای عملیاتی برق این 
شهرســتان اظهار داشــت :با تلاش و سعی همه 
کارکنان و نیروهای عملیات طعم شیرین خدمت 
در کام مشترکان و روستاییان این شهرستان نشست.

مدیر برق شهرســتان لنگه در ادامه گزارشــی 
از خســارت ها بیان داشت و گفت :۱۰۴ اصله پایه 
فشار متوسط)به همراه هادی و یراقالات( ۱۲ اصله 
پایه فشار ضعیف، یک دستگاه پست هوایی ۳۱۵ 
کیلوولت آمپر در توفان و تندباد خسارت دید.به گفته 
وی : هزینه خسارات وارد شده به زیر ساخت های 
برق این ناحیه بیــش از ۲۰ میلیارد تومان برآورد 
شده است که شامل تعویض تجهیزات و نصب پایه 
های جدید است.مهندس پارسا ادامه داد : توفان و 
تندباد به زیر ساخت های برق در روستاهای حسینه، 
مغویه، بارچاه، باورد، گزیر، حمیران، گارستانه، چمپه، 
بستانه و محلات بندرلنگه و بندرکنگ بیشتر آسیب 
رساند.این خسارت ها شامل برق بندرلنگه و بخش 
شیبکوه می باشــد و در سایر مناطق نیز بصورت 

پراکنده خدمات لازم ارائه شده است.

  تجلیــل از ۳۲ همیار ناجی بنادر غرب  
هرمزگان/ این نیروهای داوطلب مردمی  مکمل 

نیروهای ناجی سازمان بنادر هستند

آیین تجلیل از همیاران ناجی کمیته سفرهای 
دریایی نوروز ۱۴۰۳ بنادر غرب اســتان هرمزگان 
برگزار شد.به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان، با هدف ارج نهادن به تلاش های 
تلاشگران عرصه دریا در مراسمی از همیاران ناجی 

مستقر در بنادر غرب استان هرمزگان تجلیل شد.
مدیر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان در این 
مراســم ضمن تجلیل از تلاش های همیاران ناجی 
در طرح نوروز ۱۴۰۳ گفــت: با همکاری و پایش 
شبانه روزی ســواحل غرب استان توسط همیاران 
ناجی مســتقر در این منطقه، امسال نیز با وجود 
نزدیک به ۱79 هزار مســافر و گردشگر، بستری 
مناسب و ایمن برای گردشگران دریایی فراهم شد. 
›مرتضی سالاری‹ با اشــاره به تلاش و حضور 
شبانه روزی ۳۲ همیار ناجی در غرب استان افزود: با 
وجود همیاران ناجی در این منطقه طرح نوروز ۱۴۰۳ 
بدون هیچ حادثه و سانحه ای انجام و مسافران دریایی 
سفری  ایمن و آرام را در آغازین روزهای بهاری سال 
۱۴۰۳ تجربــه کردند.به گفته وی؛ همیاران ناجی 
نیروهــای داوطلب مردمی هســتند که به منظور 
کمک در امر جستجو و نجات دریایی سازماندهی 
شــده اند تا در هنگام بروز سوانح دریایی به عنوان 
مکمل نیروهای ناجی ســازمان بنادر و دریانوردی 
به یاری هموطنان بشــتابند.لازم به ذکر است؛ در 
این دیدار صمیمی مسئولان بنادر غرب هرمزگان از 
نزدیک در جریان مسایل و مشکلات همیاران ناجی 
مستقر در بنادر غرب استان هرمزگان قرار گرفتند 
و در پایان این مراســم با اهدای  لوح از تلاش های 

همیاران ناجی تجلیل شد.

  کشت برنج ممنوع شد
رییــس حوضه آبریز رودخانــه کرخه و مرزی 
غــرب از برنامه های کارگروه ســازگاری با کم آبی 
استان خوزستان در راستای عدالت در برنامه ریزی 
و بهره برداری به هنگام منابع آب حوضه آبریز کرخه 
خبر داد.شاهپور رجایی رئیس حوضه آبریز رودخانه 
کرخه و مرزی غرب اظهار کرد: یکی از ایرادات جدی 
بر مدیریت منابع آب حوضه کرخه در ســال های 
۱۳99 و ۱۴۰۰ رهاسازی و استفاده بیش از ظرفیت 
برنامه ریزی آب ســد کرخه با توســعه کشت های 
پرآب بر تابستان شلتوک و مواجهه با کمبود آب و 
محدودیت برای کشت پاییزه به عنوان کشت غالب 
در منطقه بود.وی گفت: در برخی سنوات، سطوح 
زیر کشــت در استان خوزستان با محدودیت قابل 
توجه و امکان تأمین آب برای شروع کشت پاییزه 
در شبکه های دشت عباس، عین خوش و فکه فراهم 
نشد و این امر نظام برنامه ریزی آب و کشاورزی کشور 

را با چالش مواجه کرد.

ایجاد تقاضا برای ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/02/25
شماره : 1636

بیش از 98 درصد خانوار روستایی استان اردبیل از گاز طبیعی بهره مند هستند

فارغ التحصیلان دانشگاهی در اولویت اشتغال استان قرار دارند

تفاهمنامه همکاری میان اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر با موسسه تحقیقاتی شهید رئیسعلی دلواری امضا شد 

نفت کوره پالایشگاه تبریز با بنزین و گازوئیل یورو ۵ جایگزین می شود

اردبیل/ اسدالله فولادی- خبرنگار آوای اقتصاد: مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل 
با بیان این که در موضوع ارتقاء ضریب نفوذ گازطبیعی در استان، اقدامات گسترده ای 
صورت گرفته، از بهره مندی بیش از 98 درصد خانوار روســتایی از نعمت گاز طبیعی 

خبر داد.
میرسعید سیدمتین در حاشیه دیدار از بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی با اعلام این خبر، گفت: طی سال گذشته، مجموعاً ۲۰ هزار 
و ۴8۳ مشــترک در ۴7 روستا، ۱۱۳ واحد صنعتی عمده و جزء از نعمت گاز طبیعی 
برخوردار شــده اند که با احتساب تعداد ۴7 روستای گازدار شده، میزان ضریب نفوذ 

گاز طبیعی در روستاها به بیش از 98 درصد رسیده است.
سیدمتین با اشاره به نامگذاری سال ۱۴۰۳ از سوی مقام معظم رهبری مدالظله العالی 
با عنوان جهش تولید با مشارکت مردم  افزود: بهره گیری از ظرفیت بخش روستایی در 

جهش تولید با توسعه گازرسانی در این بخش میسر است.
وی ادامه داد: طی سال های اخیر با توسعه گازرسانی در بخش روستایی در مجموع 
از بدو تأســیس تاکنون، تعداد ۱۵۵۲ روســتای استان از نعمت گاز طبیعی بهره مند 
شده اند و این مهم تاثیر بسزایی در مهاجرت معکوس روستائیان از شهرها به روستاها 

و ارتقاء جهش تولید داشته است.

طرح های پیشران انرژی در استان نویدبخش جهش تولید و محرومیت زدایی 
ســیدمتین در بخش دیگری از سخنان خود در رابطه با برنامه های در دستور کار 
و اقدامات انجام گرفته در خصوص تحقّق شعار سال گفت: باتوجه به برنامه ریزی های 
انجــام گرفته در خصوص عملیاتی کردن جهش تولید با مشــارکت مردم، طرح های 

توسعه پیشران انرژی استان در گام نهایی قرار دارد.

وی با بیان این که استان اردبیل ظرفیت بالایی در حوزه های مختلف همچون صنعت، 
معدن، کشاورزی و گردشگری دارد؛ گفت: با احداث خط انتقال دوم گازطبیعی از چلوند 
به اردبیل و همچنین پروژه خط تقویتی گاز شــمال استان و گازرسانی به بزرگترین 
شهرک گلخانه ای کشور در ۴ فاز، مشکلات موجود در بخش های تأمین انرژی مرتفع 
شــده و با ســرمایه گذاری در بخش های مختلف، شــاهد تاثیر آن در بهبود شرایط و 

مشارکت اقتصادی مردم خواهیم بود. 
مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل پروژه خط تقویتی شمال استان را بسیار حایز 
اهمیت عنوان کرد و گفت: فاز اول این پروژه به طول 76 کیلومتر از مســیر سه راهی 
نیروگاه تا گرمی در حال اجراء است و همچنین فاز دوم به طول ۲۵ کیلومتر از مسیر 
پارس آباد به سمت گلخانه های شمال استان در مراحل پایانی اجراء بوده و در آینده ای 

نزدیک به بهره برداری خواهد رسید.
وی پایداری گاز طبیعی و امنیت انرژی را لازمه توسعه و پیشرفت برشمرد و اظهار 
کرد: احداث ایســتگاه تقلیل فشار سوم شهر اردبیل به ظرفیت ۲۰۰ هزار مترمکعب 
در ســاعت، احداث خط انتقال دوم استان جهت تخصیص ۲۵ میلیون مترمکعب در 
روز شامل خط انتقال به طول ۵۵ کیلومتر و احداث حداقل یک واحد توربو کمپرسور 

نمونه ای از این اقدامات است.

البرز- محمد رنجبرکهن: قرارگاه جهادی اشــتغال اســتان البرز به ریاست معاون 
استاندار برگزار و بر نظارت برعملکرد طرح های برخوردار از تسهیلات تبصره ۱8 قانون 

بودجه کشور توسط دستگاه های اجرایی متعهد اشتغال تاکید شد.
عبدالله دارایی مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان البرز با اشاره به نامه وزیر 
امور اقتصادی و دارایی مبنی بر شیوه نامه اجرایی نظارت بر عملکرد طرح های برخوردار 
از تسهیلات تبصره ۱8 قانون بودجه سال جاری توسط دستگاه های اجرایی گفت: نظارت 
به عنوان مهم ترین وظیفه دستگاه های اجرایی متعهد اشتغال در تخصیص تسهیلات 
تبصره ۱8 قانون بودجه کشــور در ســال جاری پیش بینی شده است و دستگاه های 
اجرایی با توجه به فعال شــدن ســطح دسترسی به سامانه نظارت میدانی پایش و به 
منظور تکمیل فرایند سطوح نظارتی نسبت به تصمیم گیری و برنامه ریزی برای نظارت 

بر طرح های تسهیلات اشتغال اقدام می کنند. 
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه خاطرنشــان شــد: به همین منظور 
کمیته های نظارت شهرستانی و استانی در این خصوص تشکیل، گزارش نتایج اقدامات 

به عمل آمده آن دستگاه ها به قرارگاه استانی اشتغال ارسال می شود.
دارای در ادامه خاطرنشان کرد: سال گذشته عملکرد نظارت انجام شده در سطح 

شهرســتانی در سامانه پایش اشتغال به منظور تعیین درصد صحت سنجی اعتبارات 
تخصیصی اشتغال زایی نسبت به فعال سازی و راه اندازی اشتغال مورد حمایت دولت، 

به طور میانگین 6۵.۳۱ درصد بوده است. 
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان البرز در ادامه خاطرنشان شد:. سال گذشته 

دستگاه های اجرایی استان البرز در سامانه ملی رصد توانستند نسبت به ثبت اشتغال 
مردم به میزان 6۲.97 درصد معادل ۳8۱67 شــغل و همچنین در ثبت اشتغال زنان 

نیز با ۳8.96 درصد معادل ۲۴۳9۲ شغل را رقم بزنند.
مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان البرز با تاکید ویژه بر توجه به اشتغال فارغ 
التحصیلان گفت: رویکرد دولت و وزارت متبوع در اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی 
مهم و قابل توجه اســت و ســال گذشته در این بخش با عملکرد ۱۵ درصدی معادل 
9۳66 شغل برای فارغ التحصیلان دانشگاهی رقم خورده است و این شاخص باید در 

سال جاری با رویکرد افزایشی مواجه شود.
دارایی در ادامه گفت: با پیگیری و دستور استاندار محترم در خصوص ابلاغ سهمیه 
اشتغال ایجادی دستگاه های اجرایی در سامانه ملی رصد با اعمال افزایش ۵۰ درصدی 
طبق دومین مصوبه در اولین جلسه کارگروه و اشتغال قرارگاه استان در سال جاری، 
تکالیف مربوط به هر دســتگاه مشــخص و مهم ترین محور در توزیع این تعهد، ایجاد 
اشتغال در دستگاه های استانی بر توجه به کارگیری فارغ التحصیلان دانشگاهی است.

در این جلســه نمایندگان هر یک از دســتگاه های اجرایی متعهد اشتغال به بیان 
نظرات کارشناسی خود در خصوص موضوعات مطرح پرداختند.

تفاهمنامه همکاری آموزشــی، پژوهشی و تحقیقاتی فیمابین اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان بوشهر و موسسه تحقیقاتی شهید رئیسعلی دلواری منعقد شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر ، عبدالرحیم 
افروغ در آیین امضاي این تفاهمنامه گفت: پژوهش در حوزه سینما و کارهای هنری 

باید توسعه و تعمیق یابد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر اظهار امیدواری کرد: این نفاهمنامه 
همکاری بتواند منشــا تحولات خوبی در حوزه فرهنگ وهنر باشد و بتونیم از مجرای 
شورای اطلاع رسانی، شورای فرهنگ عمومی و شورای فضای مجازی مصوبات خوبی 

را در راستای تحقق هر چه بهتر مفاد این تفاهمنامه بدست آوریم.
افروغ با اشاره به اینکه یکی از مشکلات مهم جامعه امروزی در ایران مسئله ازدواج 
می باشــد، تاکید کرد: اگر آمار ازدواج رشــد یابد و در جامعه آمار مزدوجین بالا برود 

قطعا شاهد نتایج بهتری در زمینه کاهش بد حجابی خواهیم بود.
وی ادامه داد: برای حل مشــکل ازدواج باید روی پدر و مادرها بیشــتر کار کرد و 
آموزش ازدواج و واسطه گری در امر ازدواج باید توسعه و تفهیم بیشتر صورت گیرد.

دبیر شــورای فرهنگ عمومی استان با انتقاد از برخی نگرش های فرهنگی اضافه 
نمود: فرهنگ فوق برنامه نیست، بلکه اصل برنامه است و سرمایه است، موسیقی، شعر 

و تئاتر فوق برنامه نیستند بلکه سرمایه ما و اصل برنامه هستند 

وی در خصوص برگزاری اختتامیه دومین جشــنواره ملی روســتای و عشــایری 
آســمان هشــتم در روســتای ســرکره دشتســتان، گفت: ایــن رویــداد ملی هم 
 اثــر بخشــی داشــت و هم هویت ســازی کــرد و در مســیر مردمی شــدن حوزه

 فرهنگ این برنامه با هم افزایی مردمی نقش اساسی در توسعه و ترویج فرهنگ منور 
رضوی ارائه کرد.

در این نشست حسین عمادالدین معاون پژوهش و فناوری بسیج دانشجویی گفت: 
توانمند سازی و آموزش اهالی رسانه و توسعه فناوریهای راهبردی از مهمنرین اولویت 

های همکاری ما با اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی می باشد.
از مهمترین محورهای این تفاهمنامه می توان به :۱- مطالعه و مستند سازی تجربه 
های موفق موسســات و فعالان فرهنگی اجتماعی و قرآنی در استان بوشهر۲- تبادل 
اطلاعات علمی پژوهشــی مورد نیاز۳- ارائه مشاوره های علمی-  پژوهشی در زمینه 
های مرتبط از سوی طرفین، ۴-آینده پژوهی فرهنگی۵- مستند سازی روایت پیشرفت 

استان 6- برگزاری همایش و ... اشاره کرد.
روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر 

مدیرعامل شــرکت پالایش نفت تبریز از برنامه های کیفی سازی این شرکت برای 
کاهش تولید نفت کوره و جایگزینی آن با بنزین و گازوئیل یورو ۵ خبر داد.

غلامرضا باقری دیزج، با بیان اینکه شرکت پالایش نفت تبریز یکی از مجموعه های 
است که بر اساس اصل ۴۴ قانون اساسی به بخش خصوصی واگذار شده است، اظهار 
کرد: ظرفیت این مجموعه ۱۱۰ هزار بشکه در روز معادل حدود شش میلیون تن در 
سال است که وظیفه تامین محصولات فراورده های سوخت و خوراک برخی از صنایع 

پایین دستی را برعهده دارد.
وی با پیشــرو خواندن این شرکت پالایشی در اجرا و اتمام پروژه های تعریف شده 
گفت: شرکت پالایش نفت تبریز همواره کوشیده است تا پروژه ها و طرح های اجرایی 
را زودتر از زمان پیش بینی شــده اجرایی کند. در همین راســتا این شرکت پالایشی 
از ســال ۱۳9۲ به تولید بنزین یورو ۴ اقدام کرد و از ســال ۱۳97 با اجرای یک طرح 

کیفی سازی، بنزین تولیدی این واحد به یورو ۵ ارتقاء یافت.او افزود: در همین راستا 
کیفیت تولید گازوئیل نیز در این شرکت پالایشگاهی از سال ۱۳97 به یورو ۵ تبدیل 
شده است.مدیرعامل پالایشگاه تبریز درباره طرح های محیط زیستی در دست اجرای 
شرکت پالایش نفت تبریز هم گفت: شرکت پالایش نفت تبریز در راستای همسویی با 
سازمان محیط زیست تمام واحدهای خود را مجهز به واحدهای کنترل و کاهش آلاینده 
کرده اســت. علاوه بر آن پروژه های جدیدی در این راستا همچون واحد گوگردسازی 
جدید، واحد تصفیه گازهای انتهایی به نام TGT نیز اجرایی شده است.وی افزود: طرح 
دیگری که در دست اجرا با پیشرفت ۱۰ درصدی در این شرکت پالایشی است، پروژه 
کاهش تولید نفت کوره و ارتقای نفت کوره به فراورده های با ارزش افزوده است. این 
پروژه در مرحله رایزنی برای اخذ فاینانس است.باقری درباره کاهش تولید نفت کوره 
و نتایج حاصل از آن توضیح داد: یکی از برنامه های شرکت پالایش نفت تبریز کاهش 

تولید نفت کوره است که در نتیجه این کاهش، تولید نفتا، گازمایع، بنزین و گازوئیل 
افزایش پیدا خواهد کرد. در این راستا 6۰ درصد ظرفیت نفت کوره به تولید گازوئیل 
و ۱۵ درصد از آن به تولید بنزین تخصیص خواهد یافت.وی در خصوص ظرفیت تولید 
این پالایشــگاه و میزان دقیق افزایش تولید بنزین و گازوئیل گفت: ۲۵ تا ۲7 درصد 
فراورده های تولیدی شرکت پالایش نفت تبریز نفت کوره است که چیزی بالغ بر ۲۵ 
هزار بشکه در روز است با حذف این مقدار 6۰ درصد آن به گازوئیل و ۱۵ درصد آن 
به بنزین تبدیل خواهد شد.مدیرعامل پالایشگاه تبریز رعایت مسائل زیست محیطی 
و محدودیت خط لوله نفت خام را دلیل بر ثابت ماندن ظرفیت تولید این پالایشــگاه 
دانست و افزود: در حال حاضر به دلیل مسائل زیست محیطی و محدودیت خط لوله 
نفت خام افزایش ظرفیت امکان پذیر نیست؛ بنابراین این پالایشگاه تمرکز خود را برروی 

پروژه های کیفی سازی قرار داده است.

در قرارگاه جهادی اشتغال استان البرزعنوان شد؛

مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل در حاشیه بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی:

 علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در خصوص توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر کشور ادامه داد: قانون گذار 
پیش بینی کرده است که بخشی از مصارف صنایع باید از طریق نیروگاه های تجدیدپذیر باشد.

وی افزود: دولت نیز در شورای عالی انرژی مصوب کرده است که ۲۰ درصد مصارف آتی ادارات 
باید از طریق نیروگاه های تجدیدپذیر انجام شود.

وزیر نیرو خاطرنشان کرد: تابع این تقاضا، بر اساس مصوبات شورای عالی اقتصاد مجوز ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه صادر شــده و قرارداد آن ها منعقد شده است که بخش اندکی از آن به بهره برداری 

رسیده و بخش دیگر نیز در مسیر اجرا و بهره برداری است.
با راه اندازی تابلوی معاملات برق سبز در بورس انرژی از ابتدای خرداد ۱۴۰۲ تا پایان اسفندماه 
۱۴۰۲ در مجموع بیش از ۲68 میلیون کیلووات ساعت انرژی تولیدی برق نیروگاه های تجدیدپذیر 

باارزش حدود 6۲8 میلیارد تومان معامله شده است.
همچنین امسال بر اساس گزارش مدیریت شبکه برق ایران ارزش معاملات برق در بورس انرژی 
در پایان هفته ســوم اردیبهشت از زمان آغاز فعالیت شرکت های توزیع برق در این بازار، به 9۱۰6 

میلیارد ریال رسید.
بیست بهمن سال گذشته نیز در همین رابطه محرابیان گفت: در حال حاضر با راه اندازی تابلوی 
ســبز بورس و ایجاد جذابیت لازم در حوزه تولید برق انرژی های تجدیدپذیر شاهد این هستیم که 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان برق تجدیدپذیر در یک فضای عادلانه با هم دادوستد می کنند و 

در همین راستا جذابیت های لازم برای سرمایه گذاری در این حوزه فراهم شده است.
وزیر نیرو درباره برنامه های وزارت نیرو برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر و توانمندی های ایران 
در این حوزه ادامه داد: وزارت نیرو در خصوص انرژی های تجدیدپذیر برنامه جامع و کاملی دارد که 

باهدف توسعه این نوع انرژی در کشور و رفع ناترازی برق طراحی شده است.
محرابیان خاطرنشان کرد: باتوجه به اینکه ظرفیت های زیست محیطی کشور اجازه توسعه بیش 
از حد نیروگاه های فســیلی را به ما نمی دهد، حرکت به سمت انرژی های پاک آن هم با استفاده از 

توان مهندسی داخلی اجتناب ناپذیر است.
وی افزود: در حال حاضر همه دانش فنی ساخت نیروگاه های خورشیدی از صفر تا صد بومی سازی 
شده است و به عنوان نمونه اکنون کارخانه ای در شهرستان خمین داریم که از مواد اولیه تا نیروگاه 

خورشیدی را در داخل تولید می کند.
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 وزیر صنعت ،معدن و تجارت بااشاره به اهمیت برقی سازی حمل و نقل ریلی کشور اعلام کرد: ساخت و عرضه لوکوموتیو برقی و هیبریدی داخلی برای آینده نزدیک هدفگذاری شده است.
 عباس علی آبادی در آیین رونمایی از موتوردیزل چهار هزار اسب بخار  و لوکوموتیو  باری  ساخت گروه صنعتی مپنا در شهرستان فردیس استان البرز افزود: امروز به دنبال تحول در بخش حمل و نقل و 

تولید خودرو درکشور هستیم .
وی ادامه داد: از آنجا که راه آهن کشور نقش بسزایی در حمل و نقل دارد باید برقی سازی این بخش را در اولویت قرار دهیم ، چرا که گذرگاه حمل و نقل کشور است .

وی افزود: امروز تولید ۲ محصول ، یکی موتور سه هزار اسب بخار و دیگری چهار هزار اسب بخار در گروه صنعتی مپنا را شاهد هستیم و تلاش ها بر این است که به سمت نو آوری و فناوری با دانش بالا پیش برویم .
علی آبادی تاکید کرد: ما در ساخت واگن و لوکوموتیو گام های بلندی برداشته ایم ، اما امروز باید در تمام عرصه تولید تجارت محور عمل کنیم .وی تاکید کرد: نوآوری و مهندسی مهمترین گام برای ارتقای 

تولید است در کنار آن برون سپاری تولید محصولات را باید مدیریت کنیم .

ساخت لوکوموتیو برقی و 
هیبریدی داخلی هدفگذاری 

شده است

قانون تنفس جنگل از 
اواخر سال ۹۵ به اجرا 

درآمد و از سال ۹۸ هم 
با اتمام قرارداد تمامی 

شرکت های فعال 
بهره بردار، هرگونه 

بهره برداری تجاری و 
 صنعتی از چوب

 جنگل های کشور 
ممنوع شد.

سارا ابراهیم نژاد |   طرح مدیریت پایدار جنگل های شمال »هیرکانی« نیاز ضروری این میراث طبیعی ارزشمند بوده که به گفته مسوولان قرار است تا پنج سال آینده 
اجرایی شود، کارشناسان معتقدند دولت سیزدهم در دور دوم سفر به مازندران با تخصیص اعتبارات موردنیاز این طرح مهم را به اتمام برساند.

6
ایران زمین  

   امام جمعه گرگان :دختران امت اسلامی باید 
حضرت معصومه )س( را الگوی خودشان قرار 

دهند

آیــت الله نورمفیــدی بــا بیــان اینکــه حضــرت 
 معصومه)س( نمونه ای از دختر اسلامی است، گفت: 
دختران امت اســلامی باید الگوی شــان این بانوی 

بزرگوار باشد.
آیت الله ســیدکاظم نورمفیدی ظهر امــروز )جمعه 
۲۱ اردیبهشــت( در خطبــه هــای نمــاز عبــادی 
سیاســی جمعه گرگان گفــت: امــروز روز اول ذی 
 القعــده روز ولادت حضرت فاطمــه معصومه )س( 
است، آن حضرت خانم بسیار بزرگواری از همه جهات 

بودند.
امام جمعه گرگان بــا بیان اینکه ایــن بانوی بزرگور 
یــک نمونه ای از دختر اســلامی اســت و امــروز به 
 عنــوان روز دختر هــم نامیده شــده اســت، افزود: 
دختران امت اســلامی باید الگوی شــان این بانوی 

بزرگوار باشد.
وی ادامــه داد: امروز دنیای غرب تــلاش های زیادی 
انجام می دهــد و بــه عنوان دفــاع از حقــوق زن، 
 شعارهای تساوی زن و مرد را در دنیا مطرح کردند، آیا 
 در دنیای غــرب این تســاوی ادعا شــده واقعا عمل

 شده است.
آیــت الله نورمفیدی با بیــان اینکــه الان هم حقوق 
 زنان در غــرب خیلی کمتــر از مردان اســت، گفت:

 خشونت های زیادی علیه زنان در دنیای غرب اعمال 
می شود .

امام جمعــه گرگان بــا تاکید بــر اینکه بایــد برای 
تحکیم بنیان خانواده  در غرب فکر اساســی شــود، 
 افزود: خانواده در بنیان اجتماعی یک کشور و جامعه 

خیلی مهم است.
وی اظهارداشت: دنیای شرق و اسلام و دختران شرقی 
و کشورهای اسلامی فکر نکنند که قبله آرزوهای آنها 
کشــورهای غربی هستند و زن در کشــورهای غربی 

جایگاه بالایی دارند.
آیت الله نورمفیدی گفت: بهترین نسخه ای که می تواند 
موجب مصون ماندن زن شود، همان نسخه ای است که 
اسلام، پیامبر)ص( و کتاب آسمانی ما در مورد زنان در 

جامعه مطرح کرده است.
آیت الله نورمفیدی با گرامیداشــت روز هلال احمر، 
نیز گفت: نیروهای هلال احمر هر کجا نیازی باشد در 
میدان جان بر کف حضــور دارند و برای رفع گرفتاری 

نیازمندان در میدان ها حاضر می شوند.

 مدیریت پایدار جنگل های شمال
 مطالبه هیرکانی نشینان از رئیس جمهور

 تهیه طرح مدیریت پایدار جنگل های شمال به گفته کارشناسان ضرورت اجتناب ناپذیر بوده که به گفته کارشناسان در صورت اتمام آن همه 
نیازهای مربوط از حفاظت و احیا گرفته تا سایر بهره برداری مدنظر اعم از گردشگری، اقتصادی و علمی را تامین خواهد کرد.

ارزش جنگل های شمال قابل مبادله با جنگل های دنیا نیست و بسیار با ارزش بوده که علاوه بر موارد مهم دیگر فقط جذب اکسیژن و کربن و 
گرد و غبار و آب از جمله شاخص های این عرصه هاست به طوری که هر هکتار جنگل به طور متوسط حدود هزار و ۵۰۰ متر معکب آب را در سال 
ذخیره می کنند.نکته مهم دیگر این که سکونت جمعیت زیاد در ضلع جنوبی و شمالی کوه های البرز، حفاظت و حراست این عرصه ها را بیش از 
پیش ضروری می سازد، این عرصه ها باید با توجه به شمار جمعیت موجود اطراف آن حفظ شود.جنگل های هیرکانی با افزون بر ۲ میلیون هکتار 
وسعت از آستارا در شمال استان گیلان شروع می شود و تا گُلی داغ در شرق استان گلستان به طول تقریبی ۸۰۰ کیلومتر و عرض ۲۰ تا ۷۰ کیلومتر 
پراکنش دارد. بخشی کوچکی از جنگل های هیرکانی هم معادل ۲۰ هزار هکتار در کشور آذربایجان قرار دارد.قدمت جنگل های شمال ایران به حدود 
۳۰ تا ۴۰ میلیون سال قبل بر می گردد و دارای ۹۰ گونه درختی و ۲۱۱ گونه درختچه ای و هزار و ۵۵۸ گونه علفی و بوته ای است، مساحت این 
عرصه ها در حدود یک درصد جنگل های اروپاست ولی تعداد گونه های آن ۱۶ درصد گونه های موجود در کل قاره اروپاست.این مقایسه ها نشان 
می دهد جنگل های هیرکانی در شمال ایران با وجود مساحت کم، تنوع گونه ای بسیار زیادی دارد و از این نظر و به دلیل تنوع زیستی و گستردگی 
ذخایر ژنتیکی، شایسته حفاظت و حراست و تحقیقات بیشتری است.قانون تنفس جنگل از اواخر سال ۹۵ به اجرا درآمد و از سال ۹۸ هم با اتمام 

قرارداد تمامی شرکت های فعال بهره بردار، هرگونه بهره برداری تجاری و صنعتی از چوب جنگل های کشور ممنوع شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/02/25
شماره : 1636

   کمبود اعتبار چالش فراروی طرح
طرح مدیریت پایدار جنگل های شمال تاکنون به دلایلی از جمله مشکل اعتباری و 
اطلاع رســانی ناقص برای مسوولان منطقه ای و مانع تراشی توسط عده ای به سرانجام 
نرسیده است در حالی که صاحبنظران امر معتقدند اگر این طرح عملیاتی شود به طور 
قطع با کاربری های که برای این طرح در نظر گرفته شده چون مدیریت طرح با دولت و 

مدیریت پروژه ها با مردم است، زندگی مردم متحول خواهد شد.
دســت انــدارکاران امر می گویند این طــرح با توجه به مباحــث اعتباری، کمبود 
لجســتکی و نیروی انســانی حداقل پنج ســال زمان نیاز دارد.در همین پیوند، معاون 
امور جنگل ســازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری کشــور گفــت: تدوین طرح مدیریت 
 پایــدار )طرح جایگزین( جنگل های شــمال در صورت اســتفاده از تمام پتانســیل ها، 

پنج سال به طول خواهد انجامید.

  اجرای طرح پنج سال طول می کشد/ دولت همت کند
نقی شعبانیان افزود: اگر همه پتانسیل خود را به کار بگیریم، برای ۱۰۴ حوضه آبخیز 
بر اساس دستورالعملی که وجود دارد، پنج ساله طرح تهیه می کنیم. یعنی از ۱۴۰۲ تا پنج 
سال تدوین این طرح طول خواهد کشید.وی اظهارداشت : ما برای ۱۹ حوضه آبخیز کار 
را شروع کردیم و تهیه طرح برای هر حوزه ۲ سال طول می کشد. سال ۹۶ که طرح های 
جنگلداری متوقف شــد، قرار بود طرح های مدیریت پایدار تهیه بشود که نشد.شعبانیان 
گفت: مهمترین دلیلش شــاید بحث اعتباری بود اما در این رابطه کم توجهی هم شده 
است. ترکیبی از کمبود منابع و بی توجهی باعث شده است که ۶ سال از تصویب قانون 
توقف بهره برداری در جنگل های شمال بگذرد اما طرح جایگزین آماده نشده است.وی در 
تشریح اقدامات انجام شده برای تدوین طرح جایگزین گفت: تاکنون طرح نیمه تفضیلی 
آماده شده است. طرح نیمه تفضیلی فقط بر اساس توان اکولوژیکی، پهنه بندی عرصه را 
مشخص کرده و تعیین می کند که یک عرصه برای حفاظت، گردشگری و... مناسب است. 
با تکمیل طرح نیمه تفضیلی اطلاعات خوبی در اختیار ما قرار گرفت.معاون امور جنگل 
سازمان منابع  طبیعی بیان کرد: در طرح تفضیلی، بر اساس کاربری که برای عرصه تعریف 
شده است، باید برنامه ارائه شود و سخت ترین قسمت کار مربوط به تدوین این طرح است.

بر اساس منابع موجود، تهیه طرح های مدیریت پایدار جنگل های هیرکانی از سال ۱۳۹۶ 
آغاز شد و بر اساس آن بهره برداری از جنگل های شمال کشور متوقف شده است.با توقف 
بهره برداری؛ ارزش های غیرچوبی جنگل برای مردم و مسوولان مشخص شده است، این 
طرح در حال تهیه است و در آن بر اساس شرایط توپوگرافی و پوشش گیاهی؛ ۱۰۴ حوزه 
در ۲ میلیون هکتار وســعت جنگل های هیرکانی دیده شده است.این طرح ۱۰ ساله در 
سه مرحله تعریف شده که مرحله اول آن به طور تقریبی به اتمام رسیده و فاز دوم آن در 
مراحل ابتدایی قرار دارد.با این توصیف به گفته مسوولان امر، کشور ما هم از نظر منابع 
طبیعی وضعیت خوبی ندارد چون عمده عرصه های منابع طبیعی ایران در کمربند خشک 
و نیمه خشک قرار دارد بنابراین اتمام هرچه زودتر این طرح مهم در شمال ایران با تخصیص 
اعتبارات لازم توســط دولت خدمت بزرگی است که در کارنامه جنگل های ایران ثبت و 
ضبط خواهد ماند.جنگل شمال از نظر گونه ها و زمین شناسی در دنیا بی نظیر است و به 
لحاظ ژنتیکی هم بسیار اهمیت دارد لذا همه تلاش های سازمان منابع طبیعی این است 
که طرح مدیریت پایدار جنگل های شمال را به سرانجام برساند اما تخصیص اعتبارات لازم 
در سفرهای استانی هیات دولت در شمال ایران می تواند در تحقق زودهنگام آن تاثیرگذار 
باشد.این میراث طبیعی ارزشمند ثبت سازمان علمی و فرهنگی ملل متحد)یونسکو( است 
و همگان باید در حفاظت و حراست آن بکوشند.معاون امور جنگل سازمان منابع  طبیعی و 
آبخیزداری کشور با اشاره به توجهات دولت سیزدهم به عرصه های طبیعی کشور در مدت 
فعالیتش، تهیه حدنگاری ساحلی، سنددارکردن اراضی ملی با هدف حفظ دریا و عرصه 
های مرتعی و جنگلی یا گسترش پوشش گیاهی برای پیشگیری از سیل و جلوگیری از 

ریزه گردها را مصداق روشنی از این توجهات دولت سیزدهم برشمرد.
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فاکس اسپورت به مقایسه خداحافظی طارمی و ام باپه پرداخت و درخشش بازیکن ایرانی را بازتاب داد. دیشب یکشنبه برای مهدی طارمی مهاجم ایرانی شب خاصی بود. طارمی پس از ۴ 
سال از پورتو جدا می شود و دیشب آخرین بازی اش را برای این تیم انجام داد. این فوتبالیست در آخرین بازی خانگی پورتو توانست برای تیمش گلزنی کند و پس از سوت پایان بازی در زمین 
به گریه افتاد.پورتو در هفته سی و سوم لیگ برتر پرتغال به مصاف بوآویشتا رفت و با نتیجه ۲ بر یک به برتری رسید. مهدی طارمی در این بازی که آخرین بازی او در ورزشگاه دراگائو بود،  
نیمکت نشین بود. او از دقیقه ۵۹ وارد زمین شد و در دقیقه ۸+۹۰ گل برتری را برای پورتو به ثمر رساند تا وداع باشکوهی با هواداران داشته باشد.طارمی در سال ۲۰۱۹ با تیم ریو آوه به فوتبال 
پرتغال آمد و یک سال بعد به پورتو پیوست و با این تیم قهرمان پرتغال هم شد.اینترمیلان که به تازگی قهرمان سری آ شده است، قرار است مهدی طارمی مهاجم پورتو را با انتقال آزاد به 
ایتالیا، به خدمت بگیرد. این مهاجم ۳۱ ساله با قراردادی دو ساله با گزینه تمدید برای سال سوم با اینتر قرارداد امضا خواهد کرد.این در حالی است که کیلیان ام باپه در اخرین بازی با پیراهن 
پاری سن ژرمن هر چند توانست گلزنی کند ولی با چهره خندان بعد از سوت پایان بازی و باخت تیمش رصد شد و در این بازی نیز هواداران پاریسی بارها به این فوق ستاره اعتراض کردند.

  توصیه ویه را به سرخپوشان برای سه 
بازی آینده

حساسیت بازی های پرسپولیس در سه هفته 
باقیمانده فصل جاری لیگ برتر با هشدار سرمربی 

این تیم همراه شد.
 جدول رده بندی لیگ بیست و سوم در سه 
هفته پایانی رقابت های لیگ برتر نشان از رقابت 
شــانه به شانه دو رقیب پرطرفدار پایتخت دارد. 
پرسپولیس و اســتقلال با کمترین اختلاف در 
جنگ قهرمانی هستند تا اهمیت بازی های پیش 

رو برای آنها بیش از پیش شود.
اوسمار ویه را سرمربی سرخپوشان پایتخت که 
با وجود پیروزی دو بر صفر تیمش مقابل هوادار 
اســترس بسیار زیادی داشت به آنالیز این دیدار 
همراه با دســتیاران خود پرداخت تا نقاط ضعف 
تیمش در خط دفاعی را مورد بررسی قرار دهد.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس از بازیکنان خود 
خواســت تا ذهن شان را متمرکز روی سه بازی 
بسیار مهم پیش رو کرده و هیچ توجهی به نتیجه 

بازی های استقلال نداشته باشند. 
همچنین او از بازیکنان باتجربه پرســپولیس 
خواســت به هیچ وجه کارت هــای زرد و قرمز 
غیرفنی دریافت نکنند تا این تیم همچون بازی 
با ســپاهان اصفهان و نساجی مازندران ۱۰ نفره 
نشــود و برای رسیدن به ســه امتیاز با مشکل 

تاکتیکی روبرو نشود.

 سرنوشت آزمون و جهانبخش در اروپا 
چه می شود؟

دو بازیکن تیم ملی فوتبال ایران که در اروپا 
فعالیت می کنند، سرنوشت نامشخصی برای فصل 

آینده در فوتبال این قاره دارند.
 سردار آزمون و علیرضا جهانبخش دو لژیونر 
فوتبال ایران در اروپا، وضعیت نامشخصی برای 
فصل آینده دارند و همین موضوع ســوژه رسانه 

»۷۷۷score« شده است.
این رســانه در گزارش خود در مورد آزمون 
و جهانبخش نوشــته اســت: ســردار آزمون و 
علیرضا جهانبخش دو ســتاره فوتبــال ایران با 
 نزدیک شــدن به پایان فصل اروپایی، سرنوشت

 نامشــخصی بــرای فصل آینده دارنــد. هر دو 
 بازیکن خــود را بر ســر دوراهــی می بینند و 

بلاتکلیف هستند.
جهانبخش ۳۰ ساله قرار است از تیم فاینورد 
جدا شــود اما مقصد بعدی او مشخص نیست. با 
وجود ابراز تمایل خود برای بازی در بوندسلیگا، 
او هنوز باشگاه بعدی اش را مشخص نکرده است. 
از ســوی دیگر، آزمون، مهاجم ۲۹ ساله نیز در 
مــورد آینده خود مطمئن نیســت که آیا در رم 
می مانــد یا به بایرلورکوزن باز می گردد و یا تیم 

جدیدی پیدا می کند.
هــر دو بازیکــن مصمم به حضــور در اروپا 
با هــدف بــازی در پنج لیگ معتبر هســتند. 
اگرچــه علاقه باشــگاه های ایرانی نیز به این دو 
بازیکــن وجود دارد، اما جذابیت و رقابت فوتبال 
 در اروپــا بــرای آنها مهم تر از حضــور در لیگ

 برتر ایران است.
پنجره نقل و انتقالات تابستانی پیش رو برای 
این دو اســتعداد ایرانی بســیار مهم خواهد بود 
زیرا آنها مسیرهای حرفه ای خود را طی و تلاش 
می کنند در بالاترین ســطح فوتبال باشــگاهی 

بازی کنند. 

 بیرانوند بدون دستکش شد
با توجه به نتایج به دست آمده در دیدارهای 
روز شــنبه لیگ برتر فوتبــال، دروازه بان تیم 
فوتبال پرســپولیس هیچ شانسی برای تصاحب 

دستکش طلا ندارد.
 رقابت های لیگ برتر در هفته بیست و هفتم 
روز شنبه ۲۲ اردیبهشت با انجام ۵ دیدار پیگیری 
شد و تیم پرسپولیس موفق شد در دیداری خارج 
از خانه و بدون حضور هوادارانش، تیم هوادار را با 

نتیجه دو بر صفر از پیش رو بردارد.
علیرضا بیرانوند دروازه بان پرسپولیس در این 
بازی عملکرد خوبی را از خود به نمایش گذاشت 
و در نیمه دوم با واکنش زیبای خود موفق شــد 
ضربه سر بابک مرادی را مهار کند تا با بسته نگه 
داشــتن دروازه، تعداد کلین شیت های خود در 

فصل جاری را به عدد ۱۲ رساند.
در یکــی از دیگــر دیدارهــای مهــم روز 
گذشــته، تراکتــور در خانــه موفق شــد با دو 
 گل گل گهــر را از پیــش رو بــردارد و نکتــه

 مهم این دیدار، کلین شیت حسین پورحمیدی 
دروازه بــان تراکتــور بــود کــه آمار خــود در 
 صدر جــدول بهتریــن دروازه بانــان این فصل

را به عدد ۱۶ رساند.
با توجــه به اینکه تنها ۳ هفته دیگر تا پایان 
فصل بیست و سوم زمان باقی است، اگر بیرانوند 
در هر ۳ دیدار موفق به بسته نگه داشتن دروازه 
خود شــود، باز هم به تعداد کلین شــیت های 
پورحمیدی نخواهد رســید و رؤیای رســیدن 
 به دســتکش طــلا برای دروازه بــان ملی پوش

 پرسپولیس به پایان رسید.
در حــال حاضر حســین پورحمیدی با ۱۶ 
و سید حســین حســینی دروازه بان استقلال 
تهــران با ۱۴ کلین شــیت در رده هــای اول و 
 دوم قرار دارنــد و یکی از بین این دو دروازه بان

  صاحــب دســتکش طــلا در پایــان فصــل 
خواهد شد.

      جام ملت های فوتسال 
زنان آسیا قرار است 

از تاریخ ۱۷ تا ۲۸ 
اردیبهشت ۱۴۰۴ برگزار 

شود. کنفدراسیون 
فوتسال آسیا هنوز 

میزبان این رقابت ها را 
مشخص نکرده است.

صعود دختران فوتسال ایران به جام جهانی

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     تیم ملی فوتسال بانوان ایران تاکنون موفق به کسب ۲ قهرمانی در آسیا شده و باید دید با وجود ۶ سال تعطیلی مسابقات و 
اردوها شانسی برای حضور در نخستین دوره مسابقات جام جهانی ۲۰۲۵ خواهد داشت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/02/25
شماره : 1636

   حواشی فینال لیگ حرفه ای بسکتبال؛ از قطع برق تا مسئولیت جدید آقای رییس دفتر!
 دیدار پایانی فینال لیگ دسته اول حرفه ای بسکتبال کشور با حواشی زیادی همراه بود تا جایی که فحاشی بازیکن گلنور اصفهان )تیم پیروز دیدار(، این رقابت جذاب را شوربختانه، به درگیری فیزیکی کشاند.

بازی سوم فینال لیگ دسته اول حرفه ای بسکتبال کشور با حواشی زیادی همراه بود بطوری که همان ابتدای بازی برق ورزشگاه قطع شد و در نهایت کار به درگیری فیزیکی هم کشیده شد. در حالی که فقط ۳ دقیقه از بازی تیم های گلنور اصفهان و آینده سازان تهران در سری فینال لیگ 
دسته  اول حرفه ای بسکتبال کشور سپری شده بود، با قطع برق سالن شهید میثمی اصفهان، این بازی بیش از ۲۰ دقیقه قطع شد.مسوولان برگزاری سازمان لیگ فدراسیون بسکتبال در خصوص قطع برق توضیح ندادند و این اتفاق تا حدودی سوال برانگیز بود تا این که مشخص شد، برق 

منطقه قطع شده اما ای کاش تدبیر می شد، هیات های استانی، معمولا قبل از رویدادهای رقابتی مهم، با تعامل و اطلاع رسانی به ادارات کل ورزش و جوانان و اداره برق منطقه، هماهنگ می شوند تا این قبیل اتفاق ها رخ ندهد.

پسرفت تیراندازی ایران بعد از توکیو
کارشناس تیراندازی معتقد است که تیم ملی ایران بعد از المپیک توکیو با افت 
زیادی مواجه شده و با این روند نباید انتظار کسب مدال از المپیکی ها را در پاریس 

داشته باشیم.
مســابقات تیراندازی جام جهانی در سه رشــته تفنگ، تپانچه و اهداف پروازی 
بــه میزبانی باکو در حالی به پایان رســید که هیچ یــک از نمایندگان ایران موفق 
به کســب مدال و سهمیه المپیک نشدند.هانیه رســتمیان، گلنوش سبقت اللهی، 
سجاد پورحسینی، شــرمینه چهل امیرانی، امیر محمد نکونام، فاطمه امینی، پوریا 
نوروزیان و نجمه خدمتی هشت نماینده ایران در رقابت های جام جهانی باکو بودند 
که رســتمیان در تپانچه بادی هجدهم، گلنوش سبقت اللهی پنجاه و هفتم و سجاد 
پورحســینی سی و سوم شدند. تیم ایران در میکس تپانچه )گلنوش سبقت اللهی و 
سجاد پورحسینی( در رده بیست و چهارم وتیم  میکس تفنگ )شرمینه چهل امیرانی 
و امیرمحمد نکونام( نهم و تیم دیگر )فاطمه امینی و پوریا نوروزیان( ســی و پنجم 
شدند. در تپانچه ۲۵ متر هانیه رستمیان پنجم و ششم و گلنوش سبقت الهی پنجاه 

و هشتم و پنجاه و هفتم شدند.
در تفنگ بادی نیز امیرمحمد نکونام یازدهم، پوریا نوروزیان پنجاه و هشتم، نجمه 
خدمتی بیست و ســوم، فاطمه امینی نوزدهم و شرمینه چهل امیرانی سی و ششم 
شدند. در تفنگ سه وضعیت )دور اول( امیرمحمد در رده سی ام، پوریا نوروزیان در 
رده پنجاه و پنجم و نجمه خدمتی در رده ســی و هفتم قرار گرفتند. در تفنگ سه 
وضعیت دور دوم امیرمحمد در رده هشــتم، پوریا نوروزیان در رده پنجاه و هفتم و 

نجمه خدمتی در رده پنجاه و ششم ایستادند.
مجید نظامی، کارشناس تیراندازی در گفت وگو با خبرنگار مهر درخصوص عملکرد 

تیم ملی ایران در جام جهانی باکو اظهار داشت: حدود ۲ سال پیش در جلسه ای من 
خدمت دوستان عرض کردم که تیراندازی ایران برای حفظ جایگاه و پیشرفت نیازمند 
مربی طراز اول خارجی است؛ مخصوصا در شته تفنگ این نیاز بیشتر از سایر بخش ها 
حس می شد ولی هر چه بود دوستان تصمیم گرفتند با همین مربیان داخلی کار را 
ادامه دهند. در مســابقات اخیر اگر نتایج ملی پوشان را بررسی کنیم پوریا نوروزیان 
کمی پیشرفت داشته و نجمه خدمتی تا حدودی احیا شد اما در مجموع رکوردهایی 

که به ثبت رسید خیلی امیدوار کننده نبود.
وی افزود: کسب ۳ سهمیه در اهداف ثابت نشان از پسرفت تیراندازی ایران دارد چرا 
که ما در همین المپیک توکیو فقط ۶ نماینده در این بخش داشتیم. البته در اهداف 
پروازی بعد از ســالها اتفاق خوبی رخ داد و یک نوجوان ۱۵ ساله موفق شد سهمیه 
المپیک را به دست بیاورد که این مورد را می توانیم پیشرفت مناسبی در این بخش 

در نظر بگیریم.این کارشناس تیراندازی در پاسخ به این پرسش که فکر می کنید از 
بین ۴ تیرانداز المپیکی ایران کسی شانس قرار گرفتن روی سکوی المپیک را دارد؟ 
گفت: گرفتن مدال در پاریس با این شرایط تقریبا بعید است. البته هانیه رستیمان 
در حال حاضر وضعیت خوبی دارد اما روی او هم نمی شود برای مدال حساب ویژه 
ای باز کرد. در مورد رستمیان بیشتر این امیدواری وجود دارد که بتواند تا فینال بالا 
بیاید. در جام جهانی باکو رکوردهای جهان توسط تیراندازن چینی و کره ای زده شد 

که نشان می دهد فاصله ما با آنها برای کسب مدال کم نیست.
نظامی ادامه داد: مدالی که فروغی در توکیو گرفت یک استثنا بود همانطور که خود 
فروغی در آن زمان یک ورزشکار استثنایی بود. بعد از المپیک توکیو ما باید به همه 
این موارد توجه جدی داشتیم که شواهد نشان می دهد متاسفانه این اتفاق نیفتاده 
است؛ ما زمان را از دست دادیم و فرصت جبرانی نیست. درست است که تیراندازان 
ایران همواره با مشــکل کمبود فشنگ و تجهیزات مواجه هستند اما در صلاح های 
بادی این عذر و بهانه ها پذیرفتنی نیست.او با بیان اینکه که فروغی را خودمان وارد 
حواشــی کردیم؛ گفت: فروغی ورزشکاری بود که دست به یک کار بزرگ زد ولی ما 
بعد از المپیک به جای برنامه ریزی درست برای او و استفاده از مربی خارجی خوب 
جهت پیشرفتش او را وارد فضایی کردیم که اصلا درست نبود. قهرمان المپیک توکیو 
به جای تمرین و تمرکز برای کسب سهمیه پاریس و درخشش در سایر رویدادهای 
مهم وارد فضای تشــریفاتی شد. حضور در مراسم های مختلف به عنوان سخنران، 
سرکشی در برنامه و اردوهای مختلف همه کارهای بی ربطی بود که فروغی در این 
سالها انجام دادم. بشخصه او را مقصر این موارد نمی دانم چون فروغی بی تجربه بود 

وظیفه فدراسیون بود که برای او وحفظ شرایطش برنامه داشته باشد.

 پرواز سرمربی با هواپیمای شخصی!
یکی از باشگاه های لیگ برتری در فوتبال در سال های اخیر 
با فسادهای مالی زیادی رو به رو بوده که باعث شده تا پای نهاد 

های نظارتی به این مجموعه باز شود.
 به دنبال افشای تخلفاتی که در مسایل مالی یکی از تیم های 
فوتبال ایران صورت گرفته است، کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال 
با ورود به این موضوع از رسیدگی و پیگیری مراجع قضایی خبر 
داده است.این تیم که چند فصلی از حضورش در لیگ برتر می 
گذرد و در این فصل هم با مشــکلات مالی پرتعدادی دست به 
گریبان است، با ورود نهادهای نظارتی با چالش جدیدی مواجه 

شده است که به سرانجام رسیدن آن می تواند برای برخی مدیران، یک مربی و چند عامل این باشگاه که در فوتبال مشغول 
هستند دردسرساز شود.شفاف نبودن مسایل مالی در این باشگاه مربوط به فصل جاری نمی شود و ریشه در مدیریت های گذشته 
این باشگاه صنعتی دارد و رد و بدل شدن پول های کلان بدون هیچ شفافیت مالی حتی باعث شد تا یکی از اعضای مدیریتی 
این باشگاه مدتی را در بازداشتگاه به سر ببرد و با وثیقه زمینه آزادی خود را فراهم سازد.طبق پیگیری های، رد و بدل شدن 
پول های کلان فقط در بخش مدیریتی این باشگاه نبوده و در سال های گذشته یکی از اعضای بلند بالای کادر فنی نیز سهم 
به سزایی در دریافت مبلغ های کلان داشته است که پس از جدایی مدیرعامل وقت در آن باشگاه خیلی زود تصمیم به جدایی 
از تیم خود را گرفت.در این مورد عنوان شــده این مربی در زمان حضورش پس از انجام هر بازی بلافاصله با یک پرواز ویژه 
راهی استان محل سکونتش می شده و در طول فصل همیشه این کار را با هماهنگی مدیران وقت انجام داده که البته هزینه 
این پروازها به عهده خودش نبوده است.تمامی این مسایل مالی مربوط به مسئول امور ورزش یک شرکت صنعتی می شود که 
با آمدن مدیرعامل جدید این باشگاه، خواستار جدایی وی از سمتش شده بود که بنا به دلایلی تا به امروز موفق به انجام این 
کار نشده است.با روی کار آمدن مدیریت جدید در این شرکت صنعتی اما باز هم همان فرد در سمت امور ورزش باشگاه ها به 

فعالیت خود ادامه می دهد و اکثر مدیران رشته های ورزشی زیر مجموعه این شرکت دل خوشی از فرد مذکور ندارند.
وظیفه اصلی این فرد بر طرف کردن کســری بودجه باشــگاه ها با توجه به خرج و مخارج در آنهاست اما گویا بودجه اصلی 
صرف امور دیگری می شــود. این فرد که مدت کمی تا پایان دوران حضورش در شــرکت صنعتی باقی مانده همچنان درصدد 

است تا هر طور شده مدیرعامل وقت این باشگاه را از سمت خود برکنار کند.
شــنیده می شــود در این زمینه برخی از افرادی که پیش از این در مجموعه ورزشــی این شــرکت مســئولیت داشتند و 
 اکنون در خارج از این اســتان ســکونت دارند تلاش های زیادی را برای پرونده ســازی علیه مدیریت فعلی انجام می گیرند

 تا جایگزین وی شوند.

کارشــناس فوتبال با بیان اینکه هر ۳ بازی باقی مانده برای 
پرسپولیس از حساســیت بالایی برخوردار است، گفت: به نظرم 
اگر بازیکنان این تیم به دنبال قهرمانی هســتند باید دیدارهای 

خود را پیروز شوند.
تیم فوتبال پرســپولیس در هفته بیســت و هفتم لیگ برتر 
موفق شــد با نتیجه دو بر صفر هوادار را شکســت دهد و با این 
نتیجه سرخ ها در فاصله ۳ هفته تا پایان لیگ برتر و با یک بازی 
بیشتر نسبت به استقلال تهران به صدر جدول صعود کرد.مهدی 
واعظی پیشکسوت پرسپولیس در گفت وگو با خبرنگار مهر و در 
رابطه با عملکرد این تیم برابر هوادار اظهار داشت: بازی خوبی را 

از بازیکنان دو تیم به خصوص پرسپولیسی ها شاهد بودیم و باید به مسعود شجاعی بابت تیمی که ساخته تبریک بگویم. هوادار 
یک بازی بی نقصی را از خود به نمایش گذاشت و بازیکنان این تیم توپ را به خوبی در بین یکدیگر به گردش در می آوردند.

او ادامه داد: عملکرد بازیکنان پرسپولیس و موقعیت های گل زیادی که ایجاد می کردند، نشان می داد که این تیم به دنبال به ثمر 
رساندن گل های بیشتر در نیمه اول است و »اوستون ارونوف« و عیسی آل کثیر در مجموع در نیمه اول ۵ موقعیت مسلم گلزنی 
را از دست دادند و بازی به گونه ای تمام شد که تعداد گل های پرسپولیس در حد و اندازه موقعیت هایی که ایجاد کرده بود، نبود.

کارشــناس فوتبال در خصوص موقعیت ســوزی زیاد بازیکنان پرسپولیس گفت: یکی از دلایلی که پرسپولیس در این بازی 
موقعیت های زیادی را از دست داد، تک مهاجم بازی کردن این تیم است. عیسی آل کثیر در خط حمله تنها بود و موقعیت های 
به دست آمده را نتوانست به خوبی استفاده کند، امید عالیشاه و ارونوف هم به او کمک می کردند اما بار هجومی بیشتر تیم روی 

آل کثیر بود و تنها بودن او به نظرم یکی از دلایلی بود که موقعیت های زیادی را پرسپولیس از دست داد.
واعظی تصریح کرد: با توجه به دیدارهای باقی مانده تا پایان لیگ برتر پرسپولیس نیاز به افزایش تعداد تفاضل گل های خود دارد 
و بازیکنان این تیم باید به این موضوع آگاه باشند که فرصت سوزی آنها ممکن است در پایان فصل برای پرسپولیس گران تمام شود.

او در رابطه با بازی با استقلال خوزستان تصریح کرد: پرسپولیس در این ۳ دیدار باقی مانده خود به نظرم در برابر شمس آذر 
ممکن است به مشکل بر بخورد و سایر بازی های خود را پیروز می شود. شکل فوتبالی که این تیم بازی می کند به دل مخاطب 
می نشیند و عملکرد بازیکنان هم بسیار پخته تر از گذشته شده و بازیکنانی مانند ارونوف و عالیشاه که در برابر هوادار درخشش 

خوبی داشتند باید در ۳ بازی باقی مانده هم همین کیفیت را از خودشان نشان دهند.
واعظی خاطر نشان کرد: اگر بازیکنان پرسپولیس برای قهرمانی تلاش می کنند باید بازی های باقی مانده خود را پیروز شوند 

و با آرامش به مصاف حریفان بروند.

دلیل فرصت سوزی پرسپولیس

فاکس اسپورت: ام باپه با 
 خنده رفت، طارمی
 با گریه

 جام ملت های فوتسال زنان آسیا قرار است از تاریخ ۱۷ تا ۲۸ اردیبهشت ۱۴۰۴ برگزار شود. کنفدراسیون فوتسال آسیا هنوز 
میزبان این رقابت ها را مشخص نکرده است اما بر اساس آنچه که اعلام شده ۱۲ تیم برتر قاره در قالب ۳ گروه ۴ تیمی با هم به 
رقابت می پردازند و در نهایت تیم های اول و دوم هر گروه مجوز حضور در یک چهارم نهایی را به دست خواهند آورد. علاوه بر این 
۲ تیم از ۳ تیم برتر هم می توانند در مرحله یک چهارم نهایی حضور پیدا کنند. در پایان جام ملت های آســیا نیز دو تیم برتر به 

همراه تیم سوم رقابت ها مجوز شرکت در نخستین دوره مسابقات جام جهانی فوتسال بانوان را کسب خواهند کرد.

 مسیر صعود آسیایی ها به جام جهانی چگونه است؟
جام جهانی فوتسال بانوان قرار است برای نخستین بار و با حضور ۱۶ تیم برگزار شود. هر چند بر اساس گمانه زنی ها به نظر 

می رســد که جام جهانی فوتسال بانوان در کشــور برزیل برگزار شود ولی همچنان میزبان این 
مسابقات هم به صورت رسمی از سوی فیفا معرفی نشده است.

 اما بر اســاس آنچه که پیش تر مشــخص شده اولین دوره مســابقات جام جهانی فوتسال 
بانــوان بــا حضور ۴ تیم از قــاره اروپا، ۳ تیم از قاره آســیا، ۲ تیم از قــاره آفریقا و یک از تیم 
اقیانوســیه و یک تیم هم به عنوان کشور میزبان برگزار خواهد شد. دختران ملی پوش فوتسال 
 ایران که تا کنون با کســب ۲ قهرمانی در جام ملت های آســیا عنــوان پرافتخارترین تیم قاره 
را به نام خود ثبت کردند بدون شک شانس مسلم حضور در نخستین دوره مسابقات جام جهانی 

فوتسال بانوان به شمار می روند.

 شرایط فوتسال بانوان بحرانی تر از همیشه
از آخرین بازی رسمی فوتسال بانوان ایران در یک رویداد رسمی و بین المللی حدود ۶ سال 
می گذرد که در این مدت شــرایط ملی پوشان ایران به دلیل نداشتن همین بازی های رسمی و 

تعطیلی اردوها روز به روز ضعیف تر شده است.
 البتــه کــه تیم ملی فوتســال بانوان پیش از قدم گذاشــتن در جام ملت های آســیا که به 
نوعی مســیر رســیدن به جام جهانی خواهد بود، قرار اســت در بازی های داخل سالن آسیا که 
آبان ســال جاری به میزبانی تایلند برگزار خواهد شــد، شرکت کند. بدون تردید حضور در این 
رقابت ها هر چند به تنهایی نمی تواند یک تدارک مناســب بــرای صعود به جام جهانی و تکرار 
 قهرمانی در جام ملت ها باشــد ولی با این حال یک فرصت طلایی برای تیم ملی ایران اســت

 تا بتواند حداقل با آمادگی بهتری راهی یک رویداد حساس »جام ملت ها« و یک رویداد تاریخی 
»جام جهانی« شود.

 تدارکات بزرگ رقبا؛ سرگرمی ایران با کافا
ملی پوشان فوتسال ایران در حالی که در چند سال گذشته تمام رقبای آنها مانند چین، تایلند، 
کویت و ژاپن با انجام بازی های تدارکاتی و برگزاری اردوهای با کیفیت روند آماده سازی خود را 
پشت سر می گذاشتند، تنها با شرکت در تورنمنت هایی مانند »جام کافا« خود را سرگرم می کردند؛ 
این درحالی است که قطعاً ۶ سال زمان مناسبی برای جوانگرایی و آماده سازی یک تیم بود که 
فدراسیون فوتبال ایران از آن غافل شد و حالا هم به نظر نمی رسد فدراسیون برنامه خاصی مانند 
اردوی برون مرزی و یا انجام بازی های تدارکاتی با تیم های خارجی خوب را در برنامه داشته باشد.

  بازی درون تیمی پک نامناسب برای تکرار قهرمانی
مرحله جدید اردوی تیم ملی بر اســاس اعلام ســایت رسمی فدراسیون فوتبال از ۲۴ تا ۳۰ 
اردیبهشت زیر نظر فروزان سلیمانی آغاز خواهد شد اما به نظر می رسد برگزاری بازی های درون 
تیمی و تمرین در مجموعه صرفاً برای قهرمانی و رســیدن به جام جهانی کافی نباشــد. مبینا 
ملاآقایی، فرزانه توســلی، نگارسادات یعقوبی، مریم سید، مبینا پروینی، هما آقایی پور، معظمه 
سنجری، سحرزمانی، نازنین استکی فر، فاطمه رحمتی، محدثه محمدی، فرشته خسروی، الهام 

عنافچه، طاهره مهدی پور، زهرا کیانی منش، مارال ترکمان
مهتاب بنایی، نسترن مقیمی، کیمیا رحیمی نیا، نسرین قمی، فاطمه حسینی، سارا شیربیگی، 

مهدیه محمودی نیا، زینب امیری نفرات دعوت شده به اردوی تیم ملی هستند.
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دلار  59.820

یورو 65.300

پوند  75.550

درهم  16.450

لیر  1.820

سکه  تمام  39.800.000

سکه نیم  23.400.000

سکه ربع  15.500.000

سکه یک گرمی  6.700.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

چری اکسید اکسلانتیکس ET با 
قیمت 26 هزار دلار عرضه شد

زیرمجموعه اکسید چری خودروی اکسلانتیکس ET را با 
قیمت ۲۶ هزار دلار راهی بازار چین کرد.

این خودرو که در کشور چین با نام استرا ET نیز شناخته 
می شود با دو نوع قوای محرکه تمام برقی و برقی با سیستم 
افزایش دهنده پیمایش عرضه می شود. در مجموع هشت نسخه 
از اکسلانتیکس ET در دسترس است و قیمت ارزان ترین نسخه 
از ۲۶ هزار دلار شروع شده و نهایتا برای مدل فول باید حدود 

۴۴ هزار دلار پرداخت کرد.

اکســلانتیکس ET بــه عنوان شاســی بلندی بــا ابعاد 
متوســط تا بزرگ شناخته می شــود و طول/عرض/ارتفاع 
۱۶۹۸/۱۹۷۵/۴۹۵۵ میلی متری و فاصله بین محوری ۳۰۰۰ 
میلی متری دارد. این خودرو بر اساس پلتفرم E0X چری شکل 
گرفته است. یکی از ویژگی های قابل توجه شاسی بلند جدید 
چری را می توان حداکثر ۹۵۶ لامپ LED دانست. همچنین 
لیدار روی ســقف نیز برای سیستم های کمک راننده نصب 

شده و چینی ها برای توسعه آن با بوش همکاری داشته اند.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/02/25
شماره : 1636

عاطفه دهقان   |هرچند اکثر سوپراســپرت ها 
دونفره هستند اما ســوپرکارهای چهارنفره نیز 
تاریخچه ای طولانی دارند و ســرعت و هندلینگ را با کارایی 
بیشــتری ارائه می کنند. در ادامه با بهترین سوپراسپرت های 

چهارنفره جهان آشنا خواهیم شد.

  لامبورگینی اسپادا سال 1968
اسپادا با طراحی مارچلو گاندینی نشان داد که لامبورگینی 
جاه طلبی هایــی فراتر از پایان دادن به ســلطه رفراری بر بازار 
سوپراســپرت ها در دهه ۶۰ دارد. تناسبات بزرگ برای اسپادا 
کابین جاداری را فراهم کرده بود که در عقب دو صندلی مناسب 
برای بزرگ سالان داشت. همچنین یک صندوق بار بزرگ نیز 
اسپادا را به خودرویی مناسب برای پیمایش های طولانی تبدیل 
می کــرد. کابین بزرگ و چهارنفره اما لطمه ای به جذابیت این 
خودرو نزده بود و نظر افراد مشــهوری مثل شاه ایران را جلب 
کرد. اســپادا همچنین هندلینگ فوق العاده چابکی داشت که 

اندازه بزرگ آن را کوچک تر جلوه می داد.

  پورشه 911 توربو سال 1975
از ســال ۱۹۷۵ بــه بعــد، ۹۱۱ توربو معیار همیشــگی 
سوپراسپرت های چهارنفره بوده است. هرچند اولین نمونه های 
۹۱۱ توربو با مشکلاتی مثل تأخیر توربو و بیش فرمانی مواجه 
بودند اما پورشــه در طول سال ها این خودرو را اصلاح کرد تا 
بــه چیزی که امروز می بینیم رســید. جدیدترین ۹۱۱ توربو 
یک سوپراســپرت چهارنفره راحت است که با ۶۵۰ اسب بخار 
قدرت ظرف تنها ۲.۷ ثانیه از صفر به ســرعت صد کیلومتر بر 

ساعت می رسد.

  آستون مارتین V8 ونتیج سال 1977
آســتون مارتین V8 از سال ۱۹۷۲ در بازار حضور داشت اما 
زمانی که این شــرکت نسخه  ونتیج را در سال ۱۹۷۷ معرفی 
کرد، اولین سوپراسپرت بریتانیا متولد شد. در این خودرو خبری 
از ترکیب موتور وسط نبود و یک پیشرانه ۵.۳ لیتری V8 با ۴۴۵ 
اســب بخار قدرت و ۵۴۰ نیوتن متر گشتاور زیر کاپوت جای 
گرفته بود. در ونتیج صندلی های عقب مدل پایه V8 حفظ شده 
بود و بنابراین می شد با خانواده به سرعت ۲۷۵ کیلومتر بر ساعت 
رسید. مثل تمام آستون های آن دوره، کابین ونتیج هم با بهترین 

چرم و چوب تزئین شده بود.

  فراری موندیال سال 1980
موندیال هرچند اولین خودروی چهارنفره موتور وسط فراری 
نبود اما موفقیت بزرگی به دنبال داشت. با وجودی که پیشرانه 
بین صندلی های عقب و محور عقب نصب شــده بود، موندیال 
امکان حمل چهار بزرگ سال را داشت. البته بدین منظور، فاصله 
محوری خودرو زیاد شــده و موتور به صورت عرضی نصب شد. 
موندیال در زمان عرضه در سال ۱۹۸۰ ظرف ۷.۱ ثانیه از صفر 
به ســرعت صد کیلومتر بر ساعت می رسید اما فراری در طول 
۱۴ سال تولید به طور پیوسته پرفورمنس آن را بهبود بخشید.

  فراری 456 سال 1992
فراری فرمول GT موتور جلوی خود را با ۴۵۶ به عصر مدرن 
وارد کرد. هرچند شاید این خودرو در ظاهر عناصری را از دیتونا 
قرض گرفته باشد اما ۴۵۶ یک کوپه V12 برای کسانی بود که 
خواهان خودرویی چهارنفره با حداکثر سرعت ۳۰۰ کیلومتر بر 
ساعت بودند. البته صندلی های عقب این فراری آن قدر بزرگ 
نبود که بزرگ سالان بتوانند در مسافت های طولانی از آن استفاده 
کنند اما ۴۵۶ سوپراسپرتی بود که می شد هرروز از آن استفاده 

کرد و کیلومترهای زیادی را پیمود.

  مازراتی گرن توریسمو سال 2007
اشتراک پلت فرم مازراتی گرن توریسمو با سدان کواتروپورته 
نشــان می دهد که چرا این کوپه جذاب یکــی از جادارترین 
سوپراسپرت های چهارنفره جهان بود. هرچند سقف شیب دار 
باعث شد فضای سر گرن توریسمو از کوتروپورته کمتر شود اما 
هنوز هم جادارتر از اکثر رقبای خود بود. مازراتی همچنین در 
این خودرو توجه زیادی به سرنشینان عقب داشت و صندلی هایی 
را ارائه کرده بود که می توانســتند تمام روز دو بزرگ سال را با 
راحتی کامل حمل کنند. در اینجا حتی جا لیوانی و زیر آرنجی 

تاشو هم وجود داشت.

  نیسان GT-R سال 2007
نیسان GT-R یکی دیگر از خودروهایی است که نشان می دهد 
برای داشــتن سرعت و هندلینگ عالی نیازی نیست کارایی و 
قابلیت اســتفاده  روزمره را قربانی کنید. GT-R به لطف محل 
مناسب صندلی های عقب و صندوق بار بزرگ، یکی از بهترین 
سوپراســپرت های چهارنفره  جهان برای استفاده های روزمره 
است. البته این خودرو به جاداری یک ولووی استیشن نیست 
امــا می تواند یک دور نوربرگ رینــگ را در کمتر از ۷ دقیقه و 
۳۰ ثانیه طی کند و سپس بچه ها را به موقع به مدرسه برساند.

  فراری FF سال 2011
FF یکی از بهترین گرند توررهای فراری است و روی کابین 
چهارنفره اش آن قدر تأکید داشــت کــه حتی در نامش هم به 
آن اشــاره کرده بود. FF به معنی چهــار صندلی و چهارچرخ 
محرک است. این ماشین با طراحی شوتینگ بریک، در عقب 
 FF فضای کافی برای دو بزرگ ســال داشت. صندلی های عقب
به اندازهنمونه های جلو لوکس بودند و به خوبی سرنشینان را دربر 
می گرفتند که برای خودرویی با حداکثر سرعت ۳۳۵ کیلومتر بر 
ساعت حیاتی بود. فراری بعداً Lusso GTC4 را جایگزین FF کرد 

که در آن هم همین ویژگی ها حفظ شده بود.

  ب ام و i8 سال 2014
ب ام و که تولید یک سوپراسپرت هیبریدی از طریق زیربرند 
i خــود را برای جلب توجه کافی نمی دانســت، i8 را به صورت 
چهارنفره ساخت. از همان ابتدا مشخص بود که ب ام و به دنبال 
عرضه سوپراسپرتی بود که مردم بتوانند همیشه از آن استفاده 
کنند؛ بنابراین، کارایی در i8 بسیار مهم بود. صندلی های عقب 

این ماشــین می توانستند دو بزرگ سال را در خود جای دهند 
هرچند که سوار و پیاده شدن به تکنیک های خاصی نیاز داشت. 
البته کودکان این کار را بسیار بهتر انجام می دادند اما باید داخل 

کابینی با حداقل دید به بیرون می نشستند.

  پورشه پانامرا توربو سال 2017
هرچنــد پانامرا توربو اساســاً یک ســدان اســت اما تمام 
خصوصیات یک سوپراسپرت چهارنفره را دارد. پورشه همچنین 
در نسل دوم این خودرو انتقاداتی که به نسل قبلی وارد شد را 
برطرف کرد و حالا افزایش فاصله  محوری فضای مناسبی را برای 
بزرگ سالان فراهم کرد. همچنین در این خودرو صندلی های 
عقب به اندازه  جلو لوکس بودند و پشتیبانی و راحتی مناسبی 
را ارائه می کردند. این پانامرا توربو ۵۵۰ اسب بخار قدرت داشت 
درحالی که این رقم در جدیدترین نسخه با سیستم هیبریدی 

به ۶۸۰ اسب بخار رسیده است.

  بنتلی کانتیننتال سوپراسپرت سال 2017
تقریباً تمام نسخه های بنتلی کانتیننتال یک سوپراسپرت 
چهارنفره محسوب می شوند اما نسخه  سوپراسپرت این ماشین 
شایستگی بیشتری برای حضور در لیست ما دارد. البته نسخه 
سوپراســپرت هنوز در نسل کنونی کانتیننتال معرفی نشده و 
باید سراغ نسل قبلی برویم که از نیروگاه ۶ لیتری W12 توئین 
توربوی بنتلی ۷۱۰ اسب بخار قدرت و ۱۰۲۰ نیوتن متر گشتاور 
بیرون کشیده بود. این موتور با فراهم کردن شتاب صفرتاصد 
۳.۲ ثانیه و حداکثر سرعت ۳۳۵ کیلومتر بر ساعت، کانتیننتال 
سوپراسپرت را به یکی از سریع ترین راه ها برای رساندن کودکان 

به مدرسه تبدیل کرده بود.

  آستون مارتین DB12 سال 2023
آســتون مارتین مدل جدیــد DB12 را پایه گذاری کلاس 
 DB12 توصیف کرده است. این یعنی GT جدیدی بنام ســوپر
خودرویی است که به بهترین نحو ویژگی های یک سوپراسپرت 
و یــک گرند تورر را ترکیب می کند. این ماشــین فاصله بین 
خودروهایی مثل پورشــه ۹۱۱ توربو و فــراری روما با بنتلی 
کانتیننتال و مازراتی گرن توریســمو را پر می کند. هرچند زیر 
کاپوت DB12 خبری از پیشرانه V12 نیست اما موتور ۴ لیتری 
V8 توئین توربوی مرسدس با ۶۸۰ اسب بخار قدرت آن قدر قوی 
هست که سوپر GT آستون را ظرف ۳.۶ ثانیه از صفر به سرعت 

صد کیلومتر بر ساعت برساند.

  مرسدس SE Performance AMG GT63 سال 2024
نسل قبلی مرسدس AMG GT یک سوپراسپرت دونفره بود 
اما در نسل جدید، مرسدس برای رقابت بهتر با پورشه ۹۱۱ و 
کاربردی تــر کردن کوپه خود، آن را به مدلی چهارنفره تبدیل 
کرده اســت. البته صندلی های عقب AMG GT بیشــتر برای 
کودکان مناسب هستند اما همین صندلی های کوچک هم در 
جلب نظر خریداران تأثیر دارد. AMG GT جدید در چهار نسخه 

مختلف عرضه می شود .

بهترین سوپراسپرت های تاریخ
 از لامبورگینی اسپادا تا فراری

با همکاری یک شــرکت تایوانی و شــرکتی از 
عربستان سعودی، قطره چشم حاوی نانوذرات در 

عربستان و کشورهای اطراف آن عرضه می شود.
 شرکت تایوانی فورموسا فارماکیوتیکالز به تازگی 
با شرکت عربستانی فارماکیوتیکالز تابوک توافق نامه 
همکاری به امضاء رســانده اســت. این توافق نامه 
برای توزیع نوعی داروی مربوط به چشــم اســت. 
این سوسپانسیون که یک قطره چشم حاوی مواد 
ضدالتهاب و استریل کننده است، برای درمان التهاب 
و درد پس از جراحی چشمی استفاده می شود. این 
 )FDA( دارو  تاییدیه ســازمان غذا و داروی آمریکا
را دریافت کرده اســت. این دو شــرکت به دنبال 
تجاری سازی و فروش این محصول در خاورمیانه و 

شمال آفریقا هستند.
 APP۱۳۰۰۷ در این قطره چشمی از ماده فعال
استفاده شده است که یک کورتیکواستروئید بوده و 
 APNT ™ Pharma برای تولید آن از پلتفرم نانوذرات
Pharma استفاده شده است. این فرمولاسیون جدید 
امکان استفاده از یک رژیم دو بار در هر ۱۴ روز را 
فراهم می ســازد در حالی که تسکین سریع درد را 

برای بیمار به ارمغان می آورد.
در فاز سوم کارآزمایی بالینی روی بیماران، این 
دارو نسبت به دارونما نتیجه بسیار بهتری را ارائه کرد. 
اریک کو از مدیران شرکت فورموسا فارماکیوتیکالز 
می گوید: »ما خوشــحالیم که ایــن همکاری را با 
تابوک آغاز کردیم تا این قطره چشــم نانویی را به 
بازار عربســتان سعودی و دیگر کشورهای منطقه 
عرضــه کنیم. ما اطمینان داریم که تجربه تابوک، 
شبکه گسترده و تعهد آن ها، به عرضه این دارو در 

منطقه کمک خواهد کرد.«
اسماعیل شهادا، مدیرعامل تابوک می گوید: »ما 
نیز از این همکاری بسیار خرسندیم که این داروی 
 MENA نوآورانه را در عربستان سعودی و کشورهای
می کنیم. این قرارداد موقعیت پیشرو ما در منطقه 
را تقویــت می کند و نقش ما را در حوزه ســلامت 

بهبود می دهد.«

عرضه قطره چشم نانویی در 
خاورمیانه

یک ســازمان غیر انتفاعی در آمریکا در حال 
جمع آوری موهای انســان و ساخت تشک هایی 
مخصوص از آنها به منظور بهره گیری از خاصیت 

جذب آنها برای جذب آلودگی های نفتی است.
یک ســازمان غیرانتفاعی از سانفرانسیســکو 
کالیفرنیا در آمریکا، با استفاده از خاصیت جاذب 
طبیعی موهای انسان در حال تمیز کردن لکه های 
نفتی است که به صورت تشک های ضخیم بافته 
شــده است که می توانند یک و نیم گالن آلودگی 
را جــذب کنند.به نقل از نیو اطلس، لیزا گوتیه و 
شریکش پاتریس گوتیه در سال ۱۹۹۸ این سازمان 
غیر انتفاعی موسوم به Matter of Trust را با این 
امید که بتوانند مسائل زیست محیطی را حل کنند، 
تأسیس کردند. آنها خیلی زود با فیلیپ مک کروری 

که یک آرایشگر است، ملاقات کردند.
فیلیپ وقتی دیده بود که یک ســمور از نشت 
نفت در آلاســکا با خزهای خود نجات یافته بود، 
این ایده به ذهنش آمد که ســاخت یک تشک از 
مو می تواند ابزار مفیدی برای پاکســازی لکه های 

نفتی باشد.
وی ایده خود را در خانه با موهای مشتریانش 
و جوراب شلواری همسرش در یک استخر کودک 
در حیاط خلوتش آزمایش کرد و اینگونه بود که 

یک ایده میلیون دلاری متولد شد.
مــو توانایی منحصــر به فردی بــرای جذب 
نفت دارد. وقتــی مو با نفت تماس پیدا می کند، 
مولکول های نفت به سطح مو می چسبند و لایه ای 
می ســازند که به خوبی به عنوان نگه دارنده عمل 
می کند. جالب اینجاست که اندکی نفت نیز برای 

ایجاد این لایه کافی است.
حالا ســه سال بعد، زمانی که یک نفتکش در 
جزایــر گالاپاگوس به گل نشســت، این ایده در 

مقیاس بزرگ آزمایش و اثبات شد.
 Matter of Trust اکنون ســازمان غیرانتفاعی
می تواند با تشک های موی نمدی خود به پاکسازی 

محیط زیست کمک کند.
فقط ۵۰۰ گرم مو لازم است تا یک تشک نمدی 
مربع ۶۰ سانتی متری با ضخامت یک اینچ ایجاد 
شود که می تواند تقریباً ۱.۵ گالن معادل ۵.۶ لیتر 

نفت را به خود جذب کند.

نخستین آزمایش پروازی اولین هواپیمای فضایی هواپایه جهان با پایان فاجعه باری خاتمه یافت.
قرار بود اولین آزمایش پروازی در جهان برای یک موتور موشک هواپایه انجام شود، اما نمونه اولیه 
این نوع موشک موسوم به میرا MIRA I(۱( در هنگام برخاستن و قبل از اینکه نوآورانه ترین بخش سیستم 

پیشران آن روشن شود، سقوط کرد.
به نقل از ان ای، اکنون شــرکت پولاریس)Polaris( در حال ســاخت دو نمونه اولیه 

بزرگتر است.
موشک MIRA I متعلق به استارت آپ هوافضای آلمانی پولاریس با نام کامل 

»Polaris Raumflugzeuge« است که در هنگام برخاستن با سرعت تقریباً 
۱۶۹ کیلومتر در ساعت حرکت می کرد که یک واکنش در بدنه آن به همراه 
یک باد جانبی باعث فرود و در واقع سقوط سخت آن شد و این هوانورد 
را از کار انداخت، به طوری که بدنه فایبرگلاس آن غیرقابل تعمیر شد.

البته زیرسیستم های آن عمدتا دست نخورده باقی ماندند. با این حال 
پولاریس به جای تلاش برای تعمیر نمونه اولیه این هواپیمای فضایی، 

تصمیم گرفته است آن را با طول ۴.۲۵ متر از رده خارج کند تا به سراغ 
ساخت میرا MIRA II(۲( و میرا ۳) MIRA III( با ۵ متر طول و شکل یکسان 

برود که اساساً نسخه های بزرگتر همان میرا ۱ هستند.
ایــن آزمایش ناگوار قرار بود اولین فرصت میرا ۱ برای روشــن کردن موتور 

هواپایه خطی خود به نام LOX ۱-AS باشد که در واقع از اکسیژن مایع و نفت سفید به 
عنوان سوخت استفاده می کند.

در واقع این اولین باری بود که یک هواپیمای واقعی با یک موتور هواپایه در یک پرواز آزمایش می شد.
اگر به نظر می رسد که ساخت یک موتور موشک که از اکسیژن به عنوان سوخت استفاده می کند، از 
داستان های علمی-تخیلی آمده است، تقریباً همینطور است. این نوع موتور برای اولین بار در دهه ۱۹۵۰ 

توسط شرکتی به نام راکت داین)Rocketdyne( اختراع شد، اما تاکنون هرگز در خارج از آزمایشگاه مورد 
آزمایش قرار نگرفته است.

ساده ترین راه برای تصور یک موتور هواپایه این است که یک نازل معمولی موتور موشک زنگوله شکل 
را در نظر بگیرید و آن را کمی از داخل به بیرون بکشید و سطح مقطع داخلی را نیمی از شکل زنگ در 

نظر بگیرید و بیرون آن را رو به جو قرار دهید.
این طراحی به این دلیل است که راکت های زنگ شکل سنتی تنها در یک ارتفاع 
خاص می توانند در اوج بازدهی باشند، اما همین طور که موشک به ارتفاع بالاتری 
می رود، فشار جو کاهش می یابد و بازدهی نیز کاهش می یابد. بنابراین نیاز 
به مراحل مختلف موشــک، استفاده از شکل ها و اندازه های مختلف برای 

مراحل مختلف پرتاب است.
در آزمایش های آزمایشگاهی، طراحی یک موتور هواپایه می تواند این 
مشکل را حل کند. طرح های هوازی از فشار جو و محیط اطراف موشک 
به عنوان دیواره خارجی نازل های خود به طور مؤثر استفاده می کنند. تغییر 
فشار در ارتفاعات مختلف با اثرات آیرودینامیکی ترکیب می شود تا اندازه 
و شکل پوشش فشــار هوا در اطراف موتور را تغییر دهد و گازهای در حال 

انبساط را به عقب براند تا فشار و سرعت بیشتری ایجاد کند.
بنابراین در حالی که یک موشک معمولی در محدوده عملیاتی خود کارآمدتر 
خواهد بود، طرح های هواپایه متوسط بازدهی قدرتمندی را از سطح دریا تا محیط خلاء 
فضا حفظ می کنند و با تغییر سطوح فشار بدون نیاز به قطعات متحرک اضافی نیروی مورد نیاز خود 

را تامین می کنند.
در حالی که میرا ۱ فرصتی برای اثبات این فناوری در شرایط پرواز واقعی پیدا نکرد، میرا ۲ و ۳ دارای 

طرح پیشران یکسانی خواهند بود و تنها تفاوت آنها در اندازه بدنه آنها خواهد بود.

استفاده از موهای 
انسان برای پاکسازی 

آلودگی نفتی

قیمت طلا )۱۳ مــه( افزایش یافت زیرا ارقام ضعیف 
اشتغال ایالات متحده باعث افزایش احتمال کاهش نرخ 

بهره فدرال رزرو شد.
بهای هر اونس طلا با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۳۶۱ دلار 
و ۶۹ سنت رسید. قیمت شمش در روز جمعه به بالاترین 
حد بیش از دو هفته اخیر رسید. قیمت طلای آمریکا با ۰.۳ 

درصد کاهش به ۲۳۶۸ دلار و ۱۰ سنت رسید.
داده های هفته گذشته نشان داد که تعداد آمریکایی هایی 
که درخواست های جدید برای دریافت مزایای بیکاری را 
ارائه می کنند، بیش از حد انتظار افزایش یافته اســت و 
شواهد بیشتری نشان می دهد که بازار کار به طور پیوسته 
در حال تعدیل  شدن است. بازارهای مالی انتظار دارند که 
بانک مرکزی آمریکا روند تسهیلی خود را در ماه سپتامبر 
آغاز کند. کاهش نرخ بهره هزینه فرصت نگهداری طلا را 

کاهش می دهد.
سرمایه گذاران در حال حاضر مشتاقانه منتظر اطلاعات 
شاخص قیمت تولیدکننده ایالات متحده و شاخص قیمت 
مصرف کننده هستند که در این هفته منتشر می شود و 
هر دو می توانند به طور قابل توجهی بر قیمت طلا و نقره 

تأثیر بگذارند.
بر اســاس گزارش رویترز، قیمت های مصرف کننده 
چین در ماه آوریل برای ســومین مــاه متوالی افزایش 
یافت، در حالی که قیمت های تولیدکننده کاهش یافتند 
که نشان دهنده بهبود تقاضای داخلی است زیرا پکن در 

تلاش برای تقویت اقتصادی، چالش ها را دنبال می کند.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای نقره با ۰.۲ درصد 
افزایش به ۲۸.۲۰ دلار در هر اونس رســید، پلاتین ۰.۳ 
درصد کاهش یافت و به ۹۹۱.۵۳ دلار آمریکا رســید و 
پالادیوم ۰.۶ درصد کاهش یافت و به ۹۷۱.۷۱ دلار رسید.

 قیمت طلای جهانی 
صعود کرد

با انتشــار داده های تــورم چین که منجــر به بروز 
تردیدهایی در مورد بزرگتریــن واردکننده ی نفت خام 

جهان شد، نفت امروز کاهش یافت.
 بــه نقل از »اینوســتینگ« قیمت نفت در معاملات 
آســیایی روز دوشنبه اندکی کاهش یافت؛ معاملات آتی 
نفت برنت که در ماه جولای منقضی می شود، با ۰.۳ درصد 
کاهش به ۸۳.۵۳ دلار در هر بشــکه رسید، در حالی که 
قیمت نفت خام وست تگزاس اینترمدیت، با ۰.۳ درصد 

کاهش به ۷۷.۵۹ دلار در هر بشکه رسید.
در کنار احساسات شکننده ی جاری قبل از قرائت های 
کلیدی تورم آمریکا در این هفته، داده های تورم مختلط 
چین، تردیدهایی را در مورد بزرگترین واردکننده ی نفت 

خام جهان ایجاد کرد.
پس از انتشار آمار ضعیف شاخص اعتماد مصرف کننده 
در ایالات متحده و پیش بینی های تورم بالا که نگرانی ها را 
نسبت به کندی رشد اقتصادی در بزرگترین مصرف کننده ی 
سوخت جهان برانگیخت، قیمت های نفت خام نسبت به 

هفته ی قبل، کاهش ملایمی را تجربه کردند.
البتــه پیش از این آمار، داده هایی وجود داشــت که 
میزان موجودی بنزین و مشــتقات را در ایالات متحده 

نشان می داد.
در حوزه ی ژئوپلیتیک، با توجه به اینکه مناقشــه ی 
اسرائیل و حماس تاکنون اختلال چندانی در عرضه ی نفت 
خام ایجاد نکرده است، پیش بینی معامله گران تا حد زیادی 
بر ریسک ناآرامی های ژئوپلیتیکی مداوم در خاورمیانه قرار 
دارد.و اما به دلیل گمانه زنی ها در مورد کاهش مستمر تولید 
توسط سازمان کشورهای صادرکننده ی نفت و متحدانش، 
ضررهای اخیر نفت خام نیــز فراتر از ضرب الاجل پایان 
ژوئن، محدود شــد.داده های تورم CPI ایالات متحده در 

حال بررسی است
بررسی بازارهای نفت در این هفته حاکی از آن است 
که در آستانه ی اعلام نرخ تورم کلیدی در ایالات متحده، 

بازارهای نفت در نوسان بوده اند.
داده های PPI برای آوریل در روز سه شــنبه منتشــر 
می شــود و موعد انتشــار داده های شاخص های قیمت 

مصرف کننده در روز چهارشنبه خواهد بود.

داده هایی که از نفت 
حمایت نکرد!

پایان فاجعه بار آزمایش اولین موشک هواپایه جهان
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